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Management samenvatting 
 

Inleiding 

De aanpak van agressie en geweld tegen werknemers met een publieke taak kreeg in 2010 een 

impuls in de vorm van de Eenduidige Landelijke Afspraken (ELA). Dit is een set afspraken tussen 

politie en Openbaar Ministerie om te komen tot een eenduidige, effectieve en snelle afhandeling 

van agressie en geweld tegen werknemers met een publieke taak. 

De ELA bestaan uit vier onderdelen. Er zijn zes uitgangspunten: hoge prioriteit voor opsporing en 

vervolging, hoge kwaliteit van onderzoeken en processen-verbaal, lik op stuk, schadeverhaal op de 

dader, goede informatievoorziening naar slachtoffers/werkgevers en een actief extern communica-

tiebeleid. Deze uitgangspunten zijn samen met politie en Openbaar Ministerie uitgewerkt tot 4 ke-

tenafspraken, 19 opsporingsafspraken voor de politie en 13 vervolgingsafspraken voor het OM (zie 

bijlage 1 voor de ELA). 

De ELA zijn op 1 april 2010 in werking getreden en bij de invoering is aan de Tweede Kamer toe-

gezegd dat er na twee jaar een evaluatie zou worden gehouden. Dit rapport is daar het resultaat 

van. Het doel van dit onderzoek was om te bepalen of de ELA worden nageleefd, zowel op be-

leidsniveau als in de praktijk, en of er verbeteringen mogelijk zijn. Er zijn verschillende onder-

zoeksmethoden ingezet om de mate van naleving van de ELA te bepalen. In het rapport en in de 

onderzoeksverantwoording wordt de gebruikte methodiek uitgebreid beschreven, maar het belang-

rijkste is dat niet alleen politie en Openbaar Ministerie aan het woord kwamen, maar ook zoôn vijftig 

vertegenwoordigers (werkgevers en werknemers) uit vier beroepsgroepen met een publieke taak. 

Dat maakte het mogelijk de informatie die door politie en OM werd verstrekt aan te vullen met in-

zichten en ervaringen vanuit de praktijk van de werknemers met een publieke taak. Het onderzoek 

is uitgevoerd tussen juni en oktober 2012 en is begeleid door een klankbordgroep bestaande uit 

vertegenwoordigers van politie, Openbaar Ministerie en de vier onderzochte beroepsgroepen. 

 

Conclusies 

Van de zes uitgangspunten van de Eenduidige Landelijke Afspraken worden er twee goed nage-

leefd. De kwaliteit van onderzoeken, processen-verbaal en vervolging is over het algemeen goed. 

Ook worden de principes van lik-op-stuk en Aanhouden en Uitreiken nageleefd. Maar op de vier 

andere uitgangspunten is nog verbetering mogelijk en nodig. Ten eerste moeten opsporing en 

vervolging van agressie en geweld tegen werknemers met een publieke taak meer prioriteit krijgen. 

Er wordt nog altijd niet standaard aangifte opgenomen als een werknemer met een publieke taak 

dit wil, terwijl dit wel de afspraak is. Ten tweede is de eenduidige registratie van VPT-zaken in de 

meeste politiekorpsen en parketten van het Openbaar Ministerie nog niet goed op orde. De ver-

schillen in aantallen registraties tussen korpsen zijn veel groter dan mag worden verwacht en het is 

veelzeggend dat het aantal zaken dat gaat over geweld tegen politiemensen veel groter is dan het 

aantal registraties van geweld tegen andere werknemers met een publieke taak. 

Twee andere uitgangspunten gaan over het centraal stellen van de slachtoffers door politie en het 

Openbaar Ministerie conform de aanwijzing Slachtofferzorg. De belangen van de benadeelden 

moeten altijd meewegen en de benadeelden moeten actief op de hoogte worden gehouden van de 

(straf) zaak. Deze afspraken worden nog niet goed nageleefd, ook al vinden veel korpsen en par-

ketten zelf dat ze wel aan de afspraken voldoen. In de politiekorpsen waar casemanagers zijn aan-
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gesteld voor het dagelijkse contact met organisaties met een publieke taak gaat op deze punten 

een stuk beter: zij kunnen er intern voor zorgen dat zaken niet te lang blijven liggen en kunnen ook 

als óvertalerô fungeren richting de werknemers en werkgevers met een publieke taak. 

Het laatste uitgangspunt is dat er een actief extern communicatiebeleid over veroordelingen moet 

worden gevoerd. Van alle vervolgingsafspraken is dit de afspraak die het minst wordt nageleefd. Er 

wordt door de meeste parketten alleen over de ernstigste zaken gecommuniceerd en vaak worden 

de algemene uitgangspunten van de Eenduidige Landelijke Afspraken niet meegenomen in dat 

soort persberichten. Voor het motiveren van slachtoffers om aangifte te doen is het echter cruciaal 

dat zij weten dat er veroordelingen zijn in vergelijkbare zaken. Ook voor het mogelijke afschrikwek-

kende effect op andere daders is actieve externe communicatie van belang. 

 

Verbeteringen ten opzichte van 2010 

De Inspectie OOV trok twee jaar geleden de conclusie dat de invoering van de ELA op strategisch 

niveau en op papier goed in orde was, maar dat het gedachtegoed nog niet tussen de oren van 

operationele politiemensen zat. Een veelzeggende opmerking in het rapport van de Inspectie OOV 

was dat óeen email aan alle medewerkers volstrekt onvoldoende isô. Die kritiek is nu niet meer van 

toepassing: in alle korpsen en parketten waar wij verdiepende gesprekken hebben gevoerd bleken 

de relevante medewerkers op tactisch en operationeel niveau goed op de hoogte te zijn van de 

ELA. De afspraken zijn bekend en ï nog belangrijker ï de uitgangspunten die eraan ten grondslag 

liggen worden breed onderschreven. Daar is fors in geïnvesteerd in de afgelopen twee jaar: er zijn 

trainingen en workshops gehouden voor de medewerkers en velen bij de politie en het Openbaar 

Ministerie zijn actief aan de slag gegaan met de ELA. Ook blijkt dat er op operationeel niveau af-

spraken worden gemaakt met werkgevers, vestigingen en instellingen met een publieke taak. 

Voorbeelden hiervan worden in dit rapport gegeven en laten zien dat het gedachtegoed door velen 

is omarmd. Vooral de ketenintensiveringsregioôs hebben veel goeds opgeleverd. Alle afspraken in 

de ELA hangen echter met elkaar samen en een deel van de afspraken wordt, zoals gezegd, nog 

niet goed nageleefd. Voor de borging van de aanpak en voor het verzilveren van mogelijke preven-

tieve effecten zal daar verandering in moeten komen. 

 

Aanbevelingen 

Op overkoepelend niveau is de aanbeveling voor de top van de politie en het Openbaar Ministerie 

om te investeren in de eenduidige registratie van VPT-zaken en het uitvoeren van structurele in-

formatieanalyses. Voor de afhandeling van afzonderlijke zaken is dat niet direct nodig (hoewel het 

voor slachtoffers en hun werkgevers uitermate teleurstellend en frustrerend is als hun zaak van de 

radar verdwijnt omdat deze niet als zodanig herkend wordt door politie of Openbaar Ministerie). 

Maar het gebrek aan goede registratie en analyse leidt vooral tot een probleem op overkoepelend 

niveau: het is onduidelijk om hoeveel VPT-zaken het eigenlijk gaat. Sterker nog: het is niet duidelijk 

om hoeveel VPT-zaken het zou moeten gaan. Het is dus ook onbekend of politie en Openbaar 

Ministerie op de goede weg zijn, of alle relevante beroepsgroepen voldoende aandacht krijgen en 

of het aantal VPT-zaken zich in de gewenste richting ontwikkelt. Grote aantallen werknemers met 

een publieke taak blijven nu buiten beeld zonder dat er ergens een alarmbel gaat rinkelen. De top 

van de politie en het Openbaar Ministerie zouden op dat punt meer moeten sturen: de koers uitzet-

ten, koers houden en intern en extern verantwoording gaan afleggen over de resultaten. De keten-
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intensiveringsregioôs zijn bij uitstek geschikt om op dit strategische niveau een belangrijke rol te 

gaan vervullen. 

Naast deze algemene aanbeveling zijn er aanbevelingen geformuleerd voor de drie partijen waar 

dit onderzoek zich op richtte: 

¶ De politie zou de aanpak die is ontwikkeld voor geweld tegen politieambtenaren (GTPA) struc-

tureel moeten toepassen op andere beroepsgroepen met een publieke taak. De politie heeft 

haar eigen zaakjes inmiddels goed op orde en het is tijd om andere beroepsgroepen met een 

publieke taak op dezelfde manier te gaan betrekken bij het tegengaan van geweld en agressie. 

Deze aandacht moet niet beperkt blijven tot de early adopters (openbaar vervoer, ambulance-

zorg en brandweer), maar zich verbreden tot sectoren als zorg, onderwijs en overheid. Dit ver-

eist maatwerk, maar het uitgangspunt van de ELA is dat de afspraken gelden voor alle werk-

nemers met een publieke taak. 

¶ Het Openbaar Ministerie krijgt de aanbeveling de benadeelden centraal te stellen in hun werk-

zaamheden. Er zijn goede voorbeelden aangetroffen en die worden ook beschreven in dit rap-

port, maar alles overziend is de opgave voor het Openbaar Ministerie om zich nog meer in te 

leven in de werknemers en werkgevers met een publieke taak. Elke beslissing van een officier 

van justitie, zowel de positieve als de negatieve, dreunt namelijk door op de werkvloer. Eén 

succesvolle vervolging en veroordeling levert meer op dan tien folders, filmpjes en trainingen. 

De beroepsgroepen hebben behoefte aan concrete resultaten en willen daar ook actief over 

worden geïnformeerd. Ook het mogelijke afschrikwekkende en dus preventieve effect van ver-

oordelingen volgens de normen van de ELA (dubbele strafeis) wordt momenteel nog niet ver-

zilverd: het is van belang de afspraak over het uitbrengen van persberichten over veroordelin-

gen serieus ter hand te nemen. 

¶ De beroepsgroepen met een publieke taak, tot slot, krijgen als aanbeveling te investeren in de 

samenwerking met politie en Openbaar Ministerie. In het openbaar vervoer en in de ambulan-

cezorg gebeurt dit al, maar er zijn nog vrij veel instellingen en organisaties die achterlopen. Dat 

komt doordat ze ofwel de problemen niet urgent genoeg vinden, ofwel omdat een serieuze 

aanpak zou kunnen leiden tot imagoschade. Voorbeelden uit de beroepsgroepen die actief met 

de aanpak van agressie en geweld tegen hun werknemers aan de slag gingen, laten echter 

zien dat de problemen vaak groter zijn dan het management zich realiseert en dat het positief 

kan uitpakken voor de beroepsgroep als die problemen serieus worden aangepakt. Werkge-

vers hebben zelf allerlei mogelijkheden om aan de slag te gaan. Het aanstellen van een case-

manager die persoonlijke relaties kan aanknopen met vertegenwoordigers van de politie en het 

Openbaar Ministerie is een goede eerste stap. Ook deskundigheidsbevordering door uitwisse-

ling tussen medewerkers van de eigen organisatie op operationeel niveau enerzijds en de poli-

tie anderzijds, is een veelbelovende werkwijze. Hiervan worden diverse voorbeelden gegeven 

in het rapport en deze verdienen bredere navolging. 
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English summary 
 

Introduction 

In the Netherlands, the reduction of aggression and violence against public officials (police, firemen, 

teachers, nurses, etcetera) has received considerable attention since 2006. In 2010, this approach 

has been reinforces with the introduction of a set of uniform mutual agreements between the na-

tional government, the police, the public prosecutors office and the organisations where public 

officials work. The agreements are targeted at providing victims with an unequivocal, effective and 

rapid completion of cases of aggression and violence. 

The agreements consist of four different parts. Six starting-points determine the basic principles of 

the approach. These entail, for instance, high priority for prosecution, high quality standards for 

reports and investigations, redress of financial loss and the provision of adequate information to 

victims and their employers. Finally, an active external communications policy to share information 

on convictions is part of the agreement. These six basic principles have been translated into 19 

agreements for the police (investigations), 13 agreements for the public prosecutors office (prose-

cution) and 4 agreements for the collaborative efforts of police and public prosecutor (óketenafspra-

kenô). 

This evaluation after two years answers the question to what extent these agreements have been 

incorporated into the procedures and processes of the police and the public prosecutor. The evalu-

ation started with a self-assessment by police and public prosecutor and has been completed by in-

depth interviews with police, public prosecutors and fifty representatives of the organisations where 

public officials work. The research has been conducted from June through October 2012 and has 

been monitored by an independent committee consisting of representatives from all organisations 

involved. 

 

Conclusions 

Two of the six basic principles have been implemented by the police and the public prosecutors 

office. The quality of investigations, written reports and prosecution is high. Also, the principles of a 

rapid judicial response to incidents are being followed. But the other four basis principles need to be 

implemented further. First of all, the priority that is attached to these cases should be increased. It 

is still not the standard procedure for the police to accept the reported crimes. Victims who want to 

press charges are not always encouraged to do so, even when the agreement was to always ac-

cept this. Secondly, the uniform registration of these cases is problematic. The number of cases in 

the databases of the different police-regions differs more than can be predicted by the difference in 

the number of inhabitants in each region. Another telling finding is that the number of registered 

cases concerning violence against police-officers is considerably larger than the amount of cases of 

violence against other officials. 

Two other basis principles concern the central position of the victim. The interests of the victims and 

their employers has to be put at the centre of the procedure and they need to be actively informed 

about the progress of the (criminal) case. Compliance to these agreements by the police and the 

public prosecutor has to improve further, even though many police-forces and local branches of the 

public prosecutors office claim to comply to these agreements. The results are more positive in 
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those police forces that have appointed case managers who act as liaison towards the organisa-

tions with public officials. 

The final basic principle is to actively communicate with the press on successful convictions. Of all 

agreements, this one has been implemented the least. Most local branches of the public prosecu-

tors office only issue press-releases on severe cases and fail to incorporate information on the 

basis principles of the approach. This, however, is crucial to keep all those involved motivated to 

press charges in similar cases. In addition, the possible preventive deterrent effect on other poten-

tial offenders will be minimal without this external communication. 

 

Improvements since 2010 

Earlier research in 2010, concluded that the agreements were incorporated at the strategic level, 

but not at the operational level. A telling remark in the earlier report was that ósending an email to all 

police-officers is completely insufficientô. This conclusion no longer holds true: in every police-force 

and local public prosecutors office where interviews have been held, all relevant officials were 

aware of the agreements and supported the basic principles. Police and public prosecutor have 

invested heavily in this over the past two years through the provision of trainings and workshops on 

all levels. In addition, several police-officers and public prosecutors have actively taken up their role 

in the implementation of the agreements at the operational level. However, all agreements combine 

to build the framework of the approach and there are still aspects of the agreements where compli-

ance has to improve. This is necessary to ensure that the approach will be effective in the long run. 

 

Recommendations 

At the national level, the recommendation to the police and the public prosecutor is to invest more 

in the uniform registration of cases of violence against public officials. Based on this information, 

structural information analyses have to be conducted. The fact that this is not yet common practice 

may not be problematic for completion of individual cases (although it can be extremely disappoint-

ing and frustrating to the victims and their employers if their case disappears because it is not rec-

ognised as such by the police or the public prosecution). More importantly, the lack of uniform reg-

istration and analyses obscures the number of cases this approach actually entails. The number of 

cases that should be registered is unknown to all involved. This means that nobody knows whether 

police and prosecution are óon trackô, whether all different groups of employees receive adequate 

attention and whether the number of cases is developing towards the desired goals. Sizeable parts 

of the organisations that employ public officials can remain invisible without any alarms sounding. 

The executives within police and prosecution should guide and maintain more in this regard: plot 

the course, maintain it and make themselves accountable (both internally and externally). 

 

Besides this general recommendation, three recommendations are given to the three subjects of 

this evaluation: 

¶ The police should apply the approach that has been developed for police-officers to other pub-

lic officials. This should not be limited to the small group of early adopters (public transport, 

ambulances and fire-fighters), but should be widened to encompass sectors such as health-

care, education and public administration. This will require adjustments in the approach that 

has worked in other sectors, but the basis principle is that the agreements apply to all employ-

ees with a civil or ópublicô task. 
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¶ The public prosecutor should put victims first in everything they do. Good examples of this 

have been found and these have been described in the report. Generally speaking, though, the 

challenge for the public prosecutor is to try to understand even better what the needs and ex-

pectations of the victims and their employers are. Each decision made by a public prosecutor 

resonates strongly in the organisations where public officials work. One successful convictions 

is worth more than ten flyers, trainings or instructional videos. The public officials want to see 

concrete results and expect to be informed actively. In addition, the possible deterrent effect of 

convictions is limited at present: issuing press-releases should become part of the standard 

procedure in these cases. 

¶ Finally, the recommendation to organisations where public officials work is to invest more in 

collaboration with police and public prosecutor. Public transport and ambulances have already 

done this, but most of the other organisations are lagging behind. There are two reasons for 

this: they deny the importance of the problem of violence and aggression of they fear damage 

to their image as employer. Examples from the organisations that have actively taken up the 

challenge show that these fears are unfounded. First of all, most organisations do have a con-

siderable problem with violence towards their employees. And secondly, trying to tackle the 

problems can also have a positive impact on the image of the organisation. Employers can 

choose from a wide array of possible measures they can take themselves. Appointing a case 

manager who can develop a personal relationship with the police and the public prosecutor is 

an important first step. Second, competence-building by exchanging employees with the police 

is a promising approach that should be implemented throughout the public service. 
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1 Inleiding 

1.1 Veilige Publieke Taak 

De aanpak van geweld en agressie tegen werknemers met een publieke taak kreeg in 2007 een 

impuls toen het programma Veilige Publieke Taak (VPT) door de minister van Binnenlandse Zaken 

en Koninkrijksrelaties (BZK) in het leven werd geroepen. De doelstelling van dat programma is het 

aantal voorvallen van geweld en agressie substantieel terug te dringen. Het programma onder-

scheidt diverse vormen van agressie en geweld: fysiek geweld, maar ook verbale agressie, bedrei-

gingen, discriminatie en seksuele intimidatie vallen onder de gehanteerde definitie van agressie en 

geweld. De afgelopen jaren is een groot aantal maatregelen genomen en activiteiten ontplooid: van 

preventie en voorlichting tot onderzoek en kennisdeling. Inmiddels is er ook een Expertisecentrum 

Veilige Publieke Taak opgericht waarin werkgevers, werknemers en de overheid samenwerking 

aan voortzetting en uitbouw van het beleid. 

 

Onder de publieke taak vallen medewerkers van diverse organisaties in diverse sectoren die in 

dienst van of namens de overheid taken uitvoeren. Kenmerkend is dat de werknemer zijn of haar 

taak uitvoert in het algemeen belang, dat deze taak voor iedereen in gelijke omstandigheden be-

schikbaar is en dat een publiek orgaan voor deze taken verantwoordelijk is. Dat maakt de doel-

groep van het programma VPT tot een groot en bont gezelschap van organisaties met in totaal 43 

verschillende beroepsgroepen waaronder de volgende: 

¶ Onderwijs, bijvoorbeeld leerkrachten, (con)rectoren, conciërges. 

¶ Openbaar Bestuur, bijvoorbeeld politici, medewerkers van de gemeente, stadswachten, par-

keerwachten, toezichthouders, belastinginspecteurs, belastingdeurwaarders, boswachters. 

¶ Openbaar Vervoer / Infrastructuur, bijvoorbeeld buschauffeurs, trein- en tramconducteurs. 

¶ Sociale Zekerheid, bijvoorbeeld medewerkers van uitkeringsinstanties. 

¶ Veiligheid / justitie, bijvoorbeeld medewerkers van politie, brandweer, GHOR, DJI, arbeidsin-

specteurs, private beveiligers (als zij taken uitvoeren voor de overheid). 

¶ Woningcorporaties, bijvoorbeeld baliemedewerkers. 

¶ Zorg, bijvoorbeeld ambulancepersoneel, ziekenhuispersoneel, medewerkers GGZ, medewer-

kers Jeugdzorg. 

 

Hoeveel werknemers met een publieke taak er in totaal zijn is onbekend, maar het gaat om circa 

anderhalf miljoen werknemers. In de vijftien beroepsgroepen die in 2011 zijn onderzocht werken 

640.000 mensen (DSP-groep 2011) en in dat onderzoek ontbraken nog enkele omvangrijke be-

roepsgroepen, waaronder het stads- en streekvervoer, jeugdzorg, GGZ, bepaalde diensten van 

gemeenten en woningcorporaties. 
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1.2 Eenduidige Landelijke Afspraken 

Een belangrijk uitgangspunt van het programma Veilige Publieke Taak is dat er altijd een reactie 

moet worden gegeven richting de dader. Dat vereist dat er, naast preventie, nazorg en hulpverle-

ning, ook een stevige repressieve component in de aanpak van agressie en geweld zit. Met de 

repressieve component worden alle afspraken bedoeld die in werking treden als zich een incident 

heeft voorgedaan: het opsporen en vervolgen van de dader, het geven van een reactie richting de 

dader, aangifte en dergelijke. De ELA hebben als doel de pakkans van daders te vergroten en 

daders, indien mogelijk, direct strafrechtelijk en financieel verantwoordelijk te stellen voor hun ge-

drag. Om die doelen te bereiken moeten verschillende partijen een rol spelen: politie, Openbaar 

Ministerie, werkgevers en werknemers zelf. 

 

Op 1 april 2010 zijn hiertoe de Eenduidige Landelijke Afspraken (ELA) in werking getreden. Het 

doel van de ELA is een eenduidige, effectieve en snelle afhandeling van agressie en geweld tegen 

werknemers met een publieke taak door politie en Openbaar Ministerie. De ELA bestaan uit vier 

onderdelen. Allereerst zijn er zes uitgangspunten: hoge prioriteit voor opsporing en vervolging, 

hoge kwaliteit van onderzoeken en processen-verbaal, lik op stuk, schadeverhaal op de dader, 

goede informatievoorziening naar slachtoffers en werkgevers en een actief extern communicatiebe-

leid. 

 

Deze zes uitgangspunten zijn samen met politie en Openbaar Ministerie uitgewerkt in 36 concrete 

afspraken: 

¶ 4 ketenafspraken tussen politie en Openbaar Ministerie over eenduidige registratie, aanstellen 

van contactfunctionarissen, halfjaarlijkse monitoring door politie en Openbaar Ministerie en een 

evaluatie van de ELA na twee jaar; 

¶ 19 opsporingsafspraken voor de politie, waaronder bijvoorbeeld de afspraken dat er altijd aan-

gifte moet worden opgenomen, dat er structurele informatieanalyse moet plaatsvinden van ge-

weld tegen functionarissen met een publieke taak en dat geweldszaken in principe door de re-

cherche worden behandeld; 

¶ 13 vervolgingsafspraken voor het Openbaar Ministerie, waaronder bijvoorbeeld de afspraken 

dat er in principe altijd vervolging moet plaatsvinden, dat dit soort zaken eenduidig moeten 

worden geregistreerd en dat er conform de richtlijnen een zwaardere straf moet worden geëist. 

 

In bijlage 1 zijn de ELA opgenomen. 

 

ELA-evaluatie 2010 

In het derde en vierde kwartaal van 2010 ï zes maanden nadat de ELA waren ingevoerd  ï heeft 

de Inspectie Openbare Orde en Veiligheid onderzoek gedaan naar de naleving van de ELA op dat 

moment (Inspectie OOV, 2011). De algemene conclusie van dat onderzoek, waarin het Openbaar 

Ministerie overigens niet is onderzocht maar alleen de politie, luidde dat de politieorganisatie zich 

op veel fronten inspande om de ELA adequaat uit te voeren, maar dat de taakuitvoering nog niet 

aan de daaraan gestelde eisen voldeed. Het ELA-gedachtegoed was nog niet geïnternaliseerd en 

er was geen automatisme bij de operationele politiemensen en degenen die hen aanstuurden. 

De Inspectie OOV onderzocht 25 afspraken uit de ELA en constateerde dat er 17 werden nage-

leefd, vooral in het domein óopsporingô. De andere acht afspraken werden niet nageleefd. Deze 
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hadden betrekking op de aspecten óhoge prioriteit meldingenô (registratie en oormerken), ókwaliteit 

procesdossierô (behandeling VPT-zaken door de recherche en informatie- en adviesfunctie politie 

bij aangiftemogelijkheid door werkgever), informeren slachtoffer (informatiefunctie politie bij voort-

gangs- en afloopberichten VPT-zaken), en op het aspect ómonitoring, evaluatie en borgingô (nog 

geen structurele informatieanalyse, nog niet delen van informatie en onvoldoende 

voorzieningen om ELA-gedachtegoed te borgen). Er was draagvlak en er waren aanzetten tot bor-

ging, maar het gedachtegoed was nog onvoldoende geïnternaliseerd bij met name tactische en 

operationele politiemedewerkers. De Inspectie wees ook op het gebrek aan effectieve sturing in de 

korpsen door het strategische maar met name ook door het tactische niveau richting de operatione-

le eenheden. Sturing werd daarbij opgevat als óde koers uitzetten, koers houden en interne verant-

woordingô. Er was een gebrek aan resultaatsturing en voortgangscontrole.  

De aanbeveling aan de korpschefs was om de sturing op zaaksniveau te beleggen bij de teamchef 

(verantwoordelijk voor correcte afhandeling, aanspreekpunt voor slachtoffer en OM) en om binnen 

alle geledingen van de politie begrijpelijke en concrete communicatie over de ELA plaats te laten 

vinden (zorg dat het uitvoerende niveau weet WAT, WAAROM en HOE). 

Met betrekking tot de preventieve component van het onderzoek stelde de Inspectie OOV vast dat 

de politie samenwerkt met werkgevers met een publieke taak bij het voorkomen van geweld tegen 

werknemers met een publieke taak. Uit de interviews bleek dat de meerderheid van de bezochte 

korpsen samenwerkt met openbaar vervoerbedrijven (stads- en streekvervoer en de NS) en pre-

ventiemaatregelen neemt. In totaal hadden zes korpsen afspraken met werkgevers: met ziekenhui-

zen, ambulancediensten, gemeenten, parkeerwachten, woningbouwcorporaties, GGZ-instellingen 

en instellingen voor verslaafdenopvang. 

Binnen de korpsen werd verschillend gedacht over de preventieve taak van de politie bij het beteu-

gelen van agressie en geweld tegen werknemers met een publieke taak. De preventieve maatrege-

len konden per wijkteam verschillend zijn en er werd niet vanuit de korpsleiding op gestuurd. Veel 

korpsen wezen ook op de eigen verantwoordelijkheid die werkgevers zouden (moeten) hebben op 

het terrein van preventie. De werkgevers dienen hun eigen organisatie op orde te brengen, wat 

betekent dat ze zelf knelpunten moeten benoemen, de registratie op orde moeten brengen en zelf 

preventiemaatregelen uit moeten voeren. 
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Reactie op de eerste evaluatie 

De ministers van BZK en Veiligheid en Justitie reageerden in een brief aan de Tweede Kamer (kst-

28684-318) op dit onderzoek door de Inspectie OOV. Zij gaven aan het van groot belang te vinden 

dat het VPT-gedachtegoed tussen de oren zit van zowel tactische als operationele politiemensen. 

Daarnaast werd de afschrikwekkende werking en de repressieve component in de ELA nogmaals 

benadrukt: óBelangrijkste is dat er een duidelijke reactie komt en dat agressie en geweld nooit gaan 

lonen.ô Daarnaast kregen de acht afspraken die nog onvoldoende werden nageleefd bijzondere 

aandacht. Er werden vier trajecten gestart om de implementatie van de ELA extra kracht bij te 

zetten: 

 

¶ Landelijke communicatiecampagne voor alle medewerkers bij de politie (september 2010 - 

maart 2011). 

¶ Alle politiekorpsen hebben een portefeuillehouder benoemd om de werkzaamheden die voort-

vloeien uit de ELA-afspraken te verankeren in werkprocessen, procedures en kwaliteitscontro-

le. 

¶ Een heldere werkinstructie voor de aangiften van geweld tegen werknemers met een publieke 

taak (maart 2011 aan de portefeuillehouders in de politiekorpsen aangereikt). 

¶ Elf regiobijeenkomsten vanuit het programma VPT (november 2010 tot februari 2011) om ken-

nis en ervaring te delen en samenwerking op regionaal niveau te stimuleren. In aansluiting op 

deze bijeenkomsten zou het programma VPT zorgen voor een periodiek vervolg om de regio-

nale samenwerking tussen de partijen verder en blijvend te versterken. 

 

Daarnaast heeft de minister van BZK een aantal zogenaamde ketenintensiveringsregioôs aangewe-

zen. In 2010 zijn vijf ketenintensiveringsregio's gestart: Groningen, Amsterdam-Amstelland, Noord- 

en Oost-Gelderland, Midden-West Brabant en Zeeland. In 2012 zijn hieraan Utrecht, IJsselland en 

Limburg toegevoegd. In 2013 wordt het aantal ketenintensiveringsregioôs uitgebreid, met zeer 

waarschijnlijk Arnhem, Haaglanden, Oost-Brabant, Noord-Holland Noord en Drenthe en mogelijk de 

regio's Twente, Nijmegen en Rotterdam. Zeeland en Midden-West Brabant zijn inmiddels overigens 

samengevoegd tot de projectgroep Zuidwest Nederland. In de ketenintensiveringsregioôs wordt de 

samenwerking verstevigd tussen politie, Openbaar Ministerie en werkgevers, waaronder openbaar 

vervoer, ziekenhuizen, ambulancezorg, brandweer, jeugdzorg en welzijnswerk.
1
 

 
 
 

Noot 1  Ministerie van BZK (2012a), Kamerbrief Voortgangsrapportage Veilige Publieke Taak, 2012-0000025592. 
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1.3 Evaluatie 2012 

De Eenduidige Landelijke Afspraken zijn, zoals gezegd, op 1 april 2010 in werking getreden. Een 

van de ketenafspraken in de ELA is dat de afspraken na twee jaar worden geëvalueerd, waarbij 

ook de ervaringen van de stakeholders worden meegenomen. Om aan die afspraak te voldoen, is 

in opdracht van de ministeries van BZK en van Veiligheid & Justitie dit onderzoek gehouden. 

 

Onderzoeksvragen 

1.  In hoeverre zijn de ketenafspraken, de opsporingsafspraken, de vervolgingsafspraken en uit-

gangspunten op beleidsniveau ingevoerd? 

2.  In hoeverre worden de uitgangspunten en afspraken daadwerkelijk toegepast en nageleefd?  

3.  Hoe kan de invoering, toepassing en naleving verbeterd worden om de doelstelling van de ELA 

te bereiken? 

 

Onderzoeksopzet 

De eerste onderzoeksvraag gaat over de invoering op beleidsniveau. Deze vraag is beantwoord 

door een vragenlijst te versturen aan alle politiekorpsen en alle arrondissementsparketten van het 

Openbaar Ministerie. De korpschefs en hoofdofficieren werden verzocht de ingevulde vragenlijst te 

ondertekenen om ervoor te zorgen dat de gegeven antwoorden werden onderschreven door de 

personen die op strategisch niveau het meeste overzicht hebben. 

De tweede vraag gaat over de daadwerkelijke toepassing en naleving van de ELA. Dit aspect is op 

twee manieren onderzocht. Ten eerste zijn (groeps)gesprekken gevoerd met vijftig functionarissen 

die werkzaam zijn in twaalf politiekorpsen en in zeven parketten. Van belang is dat er zowel op 

strategisch niveau (leden van de korpsleiding en officieren van justitie) gesprekken zijn gevoerd als 

op het tactische (projectleider geweld, wijkteamchef, beleidsmedewerker VPT) en operationele 

niveau (rechercheur, basispolitiezorg). Dat maakt het mogelijk een goed beeld te geven van de 

daadwerkelijke naleving óvan de top tot de werkvloerô. Ten tweede is er in vier beroepsgroepen 

onderzocht in hoeverre werknemers met een publieke taak in hun contacten met politie en Open-

baar Ministerie daadwerkelijk merken dat er sprake is van een eenduidige, effectieve en snelle 

afhandeling van de agressie en geweld. De ELA zijn interne afspraken tussen politie en Openbaar 

Ministerie: de beroepsgroepen zijn betrokken in dit onderzoek om te zien in hoeverre de ELA de 

beoogde effecten hebben bereikt volgens een deel van de doelgroep. In de bijlagen staat een uit-

gebreidere onderzoeksverantwoording, maar er is in totaal gesproken met vijftig medewerkers van 

ambulanceregioôs, openbaar vervoer bedrijven, GGZ-instellingen en gemeenten. 

 

Klankbordgroep 

Dit onderzoek is begeleid door een klankbordgroep bestaande uit vertegenwoordigers van: 

¶ Politie 

¶ Openbaar Ministerie 

¶ Vereniging Nederlandse Gemeenten 

¶ GGZ-Nederland 

¶ NUô91 

¶ Federatie Mobiliteitsbedrijven Nederland 

¶ Ambulancezorg Nederland 
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Het doel van de klankbordgroep was ervoor te zorgen dat de onderzoeksopzet goed aansloot bij de 

praktijk in de beroepsgroepen die zijn onderzocht. De klankbordgroep heeft geholpen bij het ver-

krijgen van medewerking bij gemeenten, ambulanceregioôs, openbaar vervoersbedrijven en instel-

lingen voor geestelijke gezondheidszorg. Daarnaast zijn de leden van de klankbordgroep gevraagd 

vanuit hun eigen professionele expertise een reactie te geven op het conceptrapport. De klank-

bordgroep werd voorgezeten door de heer Frits Vlek, voormalig directeur van Politie & Weten-

schap. In de bijlagen staan een overzicht van alle leden van de klankbordgroep. 

1.4 Leeswijzer 

In deze evaluatie wordt eerst de naleving van de opsporings- en vervolgingsafspraken besproken 

vanuit het perspectief van de politie en het Openbaar Ministerie. Eerst wordt de zelfbeoordeling 

door de politie en het Openbaar Ministerie op basis van de ingevulde schriftelijke vragenlijst gepre-

senteerd. Vervolgens wordt er op basis van verdiepende gesprekken met vertegenwoordigers van 

twaalf politiekorpsen en zeven parketten een toelichting gegeven per ELA-afspraak. De politie en 

de opsporingsafspraken komen aan bod in hoofdstuk 2 en het Openbaar Miniserie en de vervol-

gingsafspraken staan in hoofdstuk 3. Vervolgens worden de ketenafspraken van de ELA besproken 

in hoofdstuk 4. 

In deel II verschuift het perspectief van politie en Openbaar Ministerie naar de beroepsgroepen 

waar de ELA voor zijn ontwikkeld: werknemers met een publieke taak. Vier beroepsgroepen wor-

den in dit deel centraal gesteld en we gaan in op hun ervaringen met politie en Openbaar Ministerie 

in de aanpak van agressie en geweld. De centrale vraag is in hoeverre deze beroepsgroepen mer-

ken dat agressie en geweld door politie en Openbaar Ministerie eenduidiger, sneller en effectiever 

worden aangepakt sinds de invoering van de ELA. Daarbij geven we eerst per beroepsgroep aan 

hoe groot het probleem is en wat de sector zelf doet aan preventie. Vervolgens worden de ervarin-

gen met politie en Openbaar Ministerie in elke beroepsgroep besproken. Er zijn zoals gezegd vier 

beroepsgroepen onderzocht: ambulancezorg (hoofdstuk 5), openbaar vervoer (hoofdstuk 6), gees-

telijke gezondheidszorg (hoofdstuk 7) en gemeenten (hoofdstuk 8). 

Tot slot wordt in deel III een combinatie gemaakt tussen deel I en deel II van het rapport: de zelfbe-

oordeling door politie en Openbaar Ministerie wordt gelegd naast de ervaringen van de vier doel-

groepen. Dat leidt tot overkoepelende conclusies in hoofdstuk 9, onder andere over de uitgangs-

punten van de ELA. We sluiten af met een discussie over enkele van de belangrijkste inzichten 

(hoofdstuk 10) en vier aanbevelingen (hoofdstuk 11). 
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Deel I Politie en Openbaar Ministerie 

Zoals gezegd zijn de Eenduidige Landelijke Afspraken gebaseerd op zes uitgangspunten (zie bijla-

ge 1). Die uitgangspunten zijn óvertaaldô in 19 opsporingsafspraken voor de politie en 13 vervol-

gingsafspraken voor het Openbaar Ministerie. Daarnaast zijn er vier ketenafspraken gemaakt tus-

sen politie en Openbaar Ministerie. Die afspraken worden in dit eerste deel van het rapport behan-

deld. De afspraken gaan vrijwel uitsluitend over de situatie nadat er een incident heeft plaatsge-

vonden en er aangifte wordt gedaan: opsporing en vervolging. De schijnwerper is in dit eerste deel 

van het rapport dan ook volledig gericht op de politie en het Openbaar Ministerie. 

 

Naleving ónaar de letterô 

Een deel van de afspraken, vooral de vervolgingsafspraken, is bewust zodanig geformuleerd dat er 

ruimte is voor uitzonderingen en maatwerk. Er kunnen goede redenen zijn om in een bepaald geval 

bijvoorbeeld geen hogere straf te eisen of niet over te gaan tot vervolging. Het is mogelijk om be-

wust en op goede gronden af te wijken van de strikte afspraak. Dat hoeft niet altijd te duiden op een 

gebrekkige naleving van de afspraak. Het zou zelfs een ógood practiceô kunnen zijn. De nalevings-

praktijk wordt in dit hoofdstuk wel gelabeld met kwalificaties als ógoedô en óniet goedô, maar in deze 

opzet van het onderzoek en in dit hoofdstuk heeft dit oordeel enkel betrekking op strikte naleving 

naar de letter. 

 

Naleving ónaar de geestô 

Op basis van aanvullende informatie uit interviews met politie, Openbaar Ministerie en vier be-

roepsgroepen wordt in dit onderzoek ook bezien of men de ELA ónaar de geestô naleeft. Worden de 

uitgangspunten onderschreven en handelt men conform de beoogde werkwijze, dus met louter 

terechte uitzonderingen ódie de regel bevestigenô? Het oordeel hierover volgt niet uit de zelfbeoor-

deling door de politiekorpsen en parketten, maar uit de diepte-interviews met zoôn vijftig vertegen-

woordigers van politie en Openbaar Ministerie, aangevuld met de ervaringen van (een deel van) de 

beroepsgroepen met een publieke taak. In deel III van dit rapport wordt, met de uitgangspunten van 

de ELA als basis, een combinatie gemaakt tussen de twee soorten naleving en de verschillende 

bronnen van informatie. 
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2 Politie opsporingsafspraken 

2.1 Inleiding 

In dit hoofdstuk worden de 19 opsporingsafspraken uit de Eenduidige Landelijke Afspraken behan-

deld. Elk politiekorps heeft, zoals gezegd, een vragenlijst toegestuurd gekregen met het verzoek 

deze in te vullen en te laten ondertekenen door de korpschef. Van de 26 korpsen hebben 25 korp-

sen dit gedaan. Daardoor kan een goed beeld worden gegeven van de mate waarin de ELA wor-

den nageleefd op beleidsniveau. Het gaat in eerste instantie om een zelfbeoordeling: de gegeven 

antwoorden worden weergegeven zonder toelichting. Daarna volgt een oordeel over de daadwerke-

lijke naleving in de praktijk in het tweede gedeelte van het hoofdstuk waarbij ook informatie uit de 

(groeps)gesprekken met 36 personen uit twaalf regiokorpsen wordt verwerkt. 

 

De opsporingsafspraken zijn in de ELA ingedeeld in vier blokken van afspraken (zie bijlage 1 voor 

de ELA): elk blok is de uitwerking van een of twee uitgangspunten. Onderstaande tabel laat zien 

hoeveel opsporingsafspraken er voor elk uitgangspunt zijn gemaakt. Alleen het zesde uitgangspunt 

van de ELA ï een actief communicatiebeleid ï is niet uitgewerkt in een opsporingsafspraak voor de 

politie. Dat uitgangspunt is opgenomen in de vervolgingsafspraken voor het Openbaar Ministerie en 

komt in het volgende hoofdstuk aan bod. 

 

  

Uitgangspunt Opsporingsafspraken 

1. Hoge prioriteit aan opsporing 7 afspraken 

2. Goede kwaliteit van onderzoeken en processen-verbaal 8 afspraken 

3. Lik op stuk 2 afspraken 

4. Schadeverhaal  
2 afspraken 

5. Optimaal informeren slachtoffers 

 

 

Per opsporingsafspraak is in de vragenlijsten aan alle korpsen gevraagd of zij de afspraak naleven. 

Bij elke afspraak werd verzocht een toelichting op het gekozen antwoord te geven en relevante 

documenten, zoals protocollen, werkinstructies of folders ter beschikking te stellen. Niet alle korp-

sen hebben bij elke vraag gekozen voor een eenduidig ójaô of óneeô, maar voor een ógekwalificeerdô 

antwoord. De antwoorden worden daarom in drie categorieën gepresenteerd: 

 

 

Dit hoofdstuk is zoals gezegd ingedeeld in twee delen. In de volgende paragraaf worden de ant-

woorden gepresenteerd die de korpsen gaven op de schriftelijke vragenlijst. Dit is een zelfbeoorde-

ling en geeft aan of de afspraken volgens de strategische top van de organisatie worden nageleefd. 

Ja Gekwalificeerd Nee 
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In het tweede deel van het hoofdstuk worden alle 19 opsporingsafspraken nogmaals besproken, 

maar dan met een toelichting die is gebaseerd op de extra informatie uit de vragenlijsten en de 

diepte-interviews met politiemensen in twaalf korpsen. 

2.2 Naleving opsporingsafspraken ï zelfbeoordeling 

Hoge prioriteit 

De politie geeft hoge prioriteit aan de opsporing van verdachten van agressie en geweld 

tegen functionarissen met een publieke taak. 

 

1. Meldingen van agressie en/of geweld tegen functiona-

rissen met een publieke taak krijgen directe opvolging. 

  

 

2. Indien een strafbaar feit is gepleegd en de verdachte 

daarbij direct bekend is, dienen altijd opsporingshande-

lingen te volgen (aanhouding, opmaken PV) conform de 

aanwijzing Opsporing. 

 

 

3. Agressie en geweldszaken tegen functionarissen met 

een publieke taak zijn geen bagatelzaken. 

 
 

4. Een aangifte van een strafbaar feit wordt altijd opge-

nomen. Bij twijfel over strafbaarheid van het feit wordt 

contact gelegd met het Openbaar Ministerie. Indien geen 

sprake is van een strafbaar feit wordt in verband met 

dossiervorming altijd een mutatie gemaakt. 

 

 

5. Er wordt in beginsel proces-verbaal opgemaakt en na 

voorafgaand overleg in het kader van Aanhouden en 

Uitreiken, ingestuurd naar het Openbaar Ministerie. 

 
 

6. De politie zorgt voor eenduidige registratie (landelijke 

code) en maakt afspraken met het Openbaar Ministerie 

op welke wijze het proces-verbaal ten behoeve van de 

herkenbaarheid (oormerken) bij het Openbaar Ministerie 

wordt aangeleverd. 

 

 

7. Als blijkt dat agressie en/of geweld tegen een functio-

naris met een publieke taak zich niet alleen beperkt tot 

de werkomgeving, maar zich ook uitstrekt tot de privé-

sfeer dan wordt de aangever en/of werkgever geadvi-

seerd over te nemen maatregelen. 

 

 

 

20 5 

23 2 

20 5 

19 6 

25 

17 6 2 

18 7 
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Goede kwaliteit 

De politie zorgt voor een goede kwaliteit van onderzoek en processen-verbaal. Daarbij hoort 

een goede informatieanalyse en het muteren van meldingen ten behoeve van dossierop-

bouw. Door een transparante werkwijze kan deze kwaliteit worden getoetst en worden uitge-

dragen. 

8. Geweld tegen functionarissen met een publieke taak 

maakt deel uit van de structurele informatieanalyse bij de 

politie. De politie deelt deze analyse met relevante part-

ners indien daartoe aanleiding is (bijvoorbeeld trends of 

toename geweld). 

 

 

9. Werkgevers met een publieke taak kunnen aangifte 

doen van agressie en geweld tegen hun werknemers. 

Het slachtoffer wordt in dat geval in beginsel als getuige 

gehoord. 

 

 

10. Werkgevers die vaker te maken hebben met geweld 

tegen hun werknemers kunnen hierover (aangif-

te)afspraken maken met de politie. 

 

 

11. In beginsel wordt door de aangever of getuige domi-

cilie gekozen op het werkadres. De politie informeert 

aangevers en/of getuigen over de mogelijkheden hierom-

trent. 

 

 

12. Geweldszaken tegen functionarissen met een publie-

ke taak worden in beginsel door de recherche behan-

deld. 

 

 

13. Relevante antecedenten (strafbare feiten en muta-

ties) worden in het proces-verbaal vermeld. 
 

14. Het proces-verbaal wordt in geval van schade en/of 

letsel voorzien van beeldmateriaal (kleurenfotoôs en/of 

video opnames) de plaats / context van het delict en/of 

een medische verklaring. 

 

 

15. De politie neemt waarnemingen over alcohol en 

drugsgebruik (facilitators) die mogelijk van invloed zijn 

geweest op het gedrag van de verdachte op in het pro-

ces-verbaal. 

 

 

9 8 8 

23 1 1 

23 2 

23 2 

18 5 2 

23 2 

24 1 

24 1 
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Lik op stuk 

Bij de opsporing en vervolging van deze zaken wordt zoveel mogelijk lik op stuk toegepast. 

Dit houdt in: 

 

16. Bij ernstige vormen van agressie en geweld wordt de 

verdachte niet eerder heengezonden dan nadat contact 

is opgenomen met het Openbaar Ministerie. 
 

17. Bij minder ernstige vormen van geweld wordt indien 

mogelijk de Aanhouden en Uitreiken procedure toege-

past. Loopzaken worden zoveel mogelijk vermeden. 
 

 

Informeren benadeelde en schadeverhaal 

De politie informeert de benadeelde optimaal en ondersteunt het verhalen van de schade op 

de dader. Dit houdt in: 

 

18. De politie past schadebemiddeling/regeling toe con-

form de aanwijzing Slachtofferzorg. 
 

19. Indien na overleg met het Openbaar Ministerie (su-

per)snelrecht wordt toegepast informeert de politie in 

verband met het korte tijdsbestek de benadeelde over de 

voegingsmogelijkheid in het strafproces. 

 

 

25 

23 2 

19 3 2 

16 7 2 



 

 

 
 

 22  RAPPORT | Evaluatie Eenduidige Landelijke Afspraken | DSP-groep 

 

2.3 Naleving opsporingsafspraken ï verdieping 

De antwoorden van de politiekorpsen zijn in de vorige paragraaf gepresenteerd in de volgorde van 

de ELA. Hieronder zijn dezelfde 19 opsporingsafspraken nogmaals opgenomen, maar nu gesor-

teerd van hoge naleving naar lage naleving. 

 Grafiek 2.1 Naleving opsporingsafspraken volgens zelfbeoordeling korpsen 

Afspraak  Aantal politiekorpsen 

 

 

 

Het blijkt dat de meeste opsporingsafspraken worden nageleefd door een ruime meerderheid van 

de korpsen. Er zijn echter maar twee afspraken die door alle korpsen worden nageleefd. Op basis 

hiervan zijn verschillende voorlopige conclusies mogelijk. De positieve conclusie luidt dat er maar 

één opsporingsafspraak is die niet goed wordt nageleefd: de afspraak over structurele informatie-

analyse. Alle andere afspraken worden immers door minstens twee op de drie korpsen nageleefd. 

Een kritisch geformuleerde conclusie luidt dat álle korpsen een afspraak moeten naleven voordat 

sprake is van goede naleving. In dat geval zijn er, zoals gezegd, slechts twee van de negentien 

afspraken die volledig worden nageleefd (óPV opmaken en insturenô en óVerdachte niet heenzen-

denô). 

Beide conclusies gaan echter uit van de zelfbeoordeling zonder verdere interpretatie van de gege-

ven antwoorden op basis van andere informatiebronnen. In de rest van dit hoofdstuk wordt de zelf-

beoordeling aangevuld met andere informatie: de toelichting die de korpsen op hun antwoorden 

gaven in de schriftelijke vragenlijst en op basis van de kwalitatieve informatie uit de 

(groeps)gesprekken die in twaalf politiekorpsen zijn gevoerd. 
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Indeling in drie niveaus van naleving 

Acht van de negentien opsporingsafspraken worden goed nageleefd. Dit zijn afspraken die door 

minstens 23 korpsen worden nageleefd (ójaô) en waarbij geen van de korpsen heeft aangegeven de 

afspraak niet na te leven (óneeô). Daarna volgen zes afspraken waar een gekwalificeerd oordeel 

over wordt geveld: dat is het geval als vijf of meer korpsen een gekwalificeerd antwoord gaven of 

als (zoals bij afspraak 9 over werkgevers aangifte en afspraak 11 over domicilie) een zeer grote 

groep korpsen de afspraak naleeft, maar een aantal korpsen (maximaal twee) niet. Dan blijven er 

vijf afspraken over die niet goed worden nageleefd. Dat is het geval als tenminste vijf korpsen de 

afspraak niet of niet geheel naleven, waarvan er twee of meer de afspraak niet naleven (óneeô). 

 

Vergelijking met 2010 

De opzet van dit onderzoek is vergelijkbaar met de opzet die twee jaar geleden door de Inspectie 

Openbare Orde en Veiligheid is gekozen. Dat onderzoek beperkte zich echter tot de politie en be-

oordeelde ook aspecten waar geen concrete afspraken over zijn gemaakt in de ELA. Daarnaast zijn 

door de Inspectie OOV sommige afspraken opgesplitst en afzonderlijk beoordeeld terwijl ze in één 

afspraak staan. Dat maakt een directe vergelijking dus onmogelijk, maar waar mogelijk wordt in dit 

hoofdstuk wel aangegeven op welke afspraken er verbeteringen zichtbaar zijn. 

2.3.1 Goed nageleefde afspraken 

5. PV opmaken en insturen 

Er wordt in beginsel proces-verbaal opgemaakt en na voorafgaand overleg in het kader 

van Aanhouden en Uitreiken, ingestuurd naar het Openbaar Ministerie. 

 

De afspraak dat er in beginsel altijd proces-verbaal moet worden opgemaakt en ingestuurd naar het 

Openbaar Ministerie wordt volgens de schriftelijke vragenlijst door alle 25 politiekorpsen nageko-

men. Een deel van de korpsen geeft daarbij ook expliciet aan dat er in het kader van Aanhouden en 

Uitreiken wordt overlegd over de te nemen stappen. Naast deze AU-procedure wijst een deel van 

de korpsen ook op de nieuwe ZSM-werkwijze die voor veelvoorkomende misdrijven, dus ook ande-

re dan VPT-zaken, kan worden toegepast. ZSM houdt in dat politie, Openbaar Ministerie en keten-

partners bij aanhoudingen voor veelvoorkomende misdrijven Zo Snel Mogelijk de afdoening verzor-

gen. Het verschil met de oude werkwijze is dat beoordeling, straf en tenuitvoerlegging in elkaar 

worden geschoven en niet zoals nu volgtijdelijk worden georganiseerd.
2
 In de gesprekken die we 

voerden met politiemensen is deze ELA-afspraak nauwelijks ter sprake gekomen omdat de af-

spraak, zoals ook uit de vragenlijsten blijkt, breed wordt nageleefd. 

 

 
 
 

Noot 2  De S in ZSM staat overigens ook voor Slim, Selectief, Simpel en Samenlevingsgericht.  

Zie: http://www.om.nl/onderwerpen/zsm/ 
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16. Verdachte  niet heenzenden 

Bij ernstige vormen van agressie en geweld wordt de verdachte niet eerder heengezonden 

dan nadat contact is opgenomen met het Openbaar Ministerie. 

 

Alle korpsen geven aan dat aan deze afspraak wordt voldaan: verdachten van ernstige vormen van 

agressie en geweld worden niet heengezonden dan nadat er contact is opgenomen met het Open-

baar Ministerie. In de gesprekken die wij voerden met politiemensen blijkt dat er soms wel discussie 

is over wat moet worden verstaan onder óernstige vormen van agressie en geweldô. Een hoofdagent 

gaf aan dat hierover verschil van inzicht kan bestaan tussen de politie en het Openbaar Ministerie: 

óIk ben dossiercontroleur en na overleg met het Openbaar Ministerie wordt er soms een instuurdos-

siertje gemaakt van zaken waar de verdachte wordt heengezonden en achteraf een boete  wordt 

opgelegd. Het Openbaar Ministerie maakt in eerste aanleg niet zoveel verschil tussen bijvoorbeeld 

een personeelslid van de NS en een reiziger. Je moet iemand wel heel ernstig beledigen wil er een 

veroordeling uit komen. Daar zou de interpretatie door het Openbaar Ministerie misschien strenger 

moeten wordenô. Een ander korps geeft aan dat er aan de ZSM-tafel door de politie op wordt gewe-

zen als het om een VPT-zaak gaat óals het Openbaar Ministerie ernaar neigt om de verdachte naar 

huis te sturenô. Maar zelfs als de verdachte in dit soort twijfelgevallen wordt heengezonden wordt 

aan de ELA-afspraak voldaan: er is immers contact met het Openbaar Ministerie. Bij verdachten 

van fysiek geweld, helemaal als dit tot letsel heeft geleid, worden verdachten vrijwel nooit heenge-

zonden. 

 

13, 14, 15 Antecedenten, beeldmateriaal, alcohol en drugs in PV 

Relevante antecedenten (strafbare feiten en mutaties) worden in het proces-verbaal ver-

meld. Het proces-verbaal wordt in geval van schade en/of letsel voorzien van beeldmateri-

aal (kleurenfotoôs en/of video opnames) de plaats / context van het delict en/of een medi-

sche verklaring. De politie neemt waarnemingen over alcohol en drugsgebruik (facilitators) 

die mogelijk van invloed zijn geweest op het gedrag van de verdachte op in het proces-

verbaal. 

 

Bijna alle korpsen vermelden antecedenten in het proces-verbaal en voorzien het proces-verbaal 

van beeldmateriaal, contextuele informatie en/of een medische verklaring. Ook waarnemingen over 

alcohol en drugs die van invloed kunnen zijn geweest op het gedrag van de verdachte worden in 

het proces-verbaal opgenomen. Deze onderdelen van de ELA worden dus goed nageleefd, zelfs in 

de twee korpsen die een gekwalificeerd antwoord gaven, want ook daar gebeurt het óop een enkele 

keer naô. 

Overigens bleek uit een van de gesprekken die wij voerden met een rechercheur dat analyse van 

camerabeelden er ook toe kan leiden dat er juist geen proces-verbaal wordt opgemaakt. In een 

zaak van een buschauffeur die aangifte deed van bedreiging door een passagier bleek na bestude-

ring van de beelden en de geluidsopnames dat de chauffeur zelf als eerste agressief werd en niet 

de passagier. Dit is teruggekoppeld richting de aangever en zijn werkgever. 
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2. Altijd opsporing 

Indien een strafbaar feit is gepleegd en de verdachte daarbij direct bekend is, dienen altijd 

opsporingshandelingen te volgen (aanhouding, opmaken PV) conform de aanwijzing Op-

sporing. 

 

Als er een strafbaar feit is gepleegd en er is een bekende verdachte, dan volgen er in 23 van de 25 

korpsen altijd opsporingshandelingen. In twee korpsen maakt men een voorbehoud: óAanhouding 

voor belediging buiten heterdaad kan juridisch niet altijdô, volgens ®®n korps. Een ander korps geeft 

aan dat óprioritering en capaciteitô ook een rol spelen. 

 

Good practice 

Bekendheid met de ELA onder alle medewerkers van het korps is een voorwaarde voor het kunnen 

naleven van deze afspraak. In diverse gesprekken bleek dat daar in politiekorpsen, vooral de korp-

sen in een ketenintensiveringsregio, veel in wordt geµnvesteerd: óIk maak regelmatig rondjes be-

wustwording langs de medewerkersô, zoals een casemanager GTPA vertelde. 

 

In een aantal van de gesprekken die wij voerden met politie, Openbaar Ministerie en beroepsgroe-

pen werd opgemerkt dat het niet voor alle werknemers met een publieke taak duidelijk is welke 

vormen van agressie en geweld strafbaar zijn. Er is bijvoorbeeld pas sprake van een bedreiging als 

er wordt gedreigd met ernstig geweld. Ook het feit dat ópoging tot mishandelingô geen strafbaar feit 

is, leidt tot veel onbegrip en frustratie bij een deel van de werknemers die dit overkwam. In het 

tweede deel van dit rapport komen we hierop terug bij de bespreking van de ervaringen van de 

beroepsgroepen. Hier is het van belang op te merken dat een aantal politiemensen ï zowel op 

operationeel niveau als op het niveau van de korpsleiding ï waar wij mee spraken het een goed 

idee zouden vinden als het Wetboek van Strafrecht zou worden uitgebreid met een artikel dat voor-

ziet in strafbaarstelling van het óbeletten of belemmerenô van werknemers met een publieke taak. 

Dit is al wel strafbaar als het gaat om politiemensen, maar geldt niet voor andere beroepsgroepen 

met een publieke taak.
3
 

 

10. Werkgevers afspraken 

Werkgevers die vaker te maken hebben met geweld tegen hun werknemers kunnen hier-

over (aangifte)afspraken maken met de politie. 

 

Werkgevers die vaker te maken hebben met geweld kunnen in 23 van de 25 korpsen (aangif-

te)afspraken maken met de politie. Hierbij valt wel op dat de meeste politiekorpsen tot op heden 

met een beperkt aantal werkgevers afspraken hebben gemaakt. Het openbaar vervoer is een part-

ner die vaak wordt genoemd. Ook de Belastingdienst, gemeentelijke diensten (vooral de Sociale 

 
 
 

Noot 3  Er zijn drie wetsartikelen die hierop zien: art. 179 Sr: ódoor geweld of bedreiging een ambtenaar dwingen tot 

volvoeren van ambtsverrichting of nalaten van een rechtmatige ambtsverrichtingô (4 jaar), art. 180 Sr: óverzet tegen 

ambtenaar in de rechtmatige uitoefening van zijn bediening: wederspannigheidô (1 jaar) en art. 184 Sr: óniet voldoen 

aan bevel of vordering door ambtenaar belast met de uitoefening van enig toezicht of door ambtenaar belast of be-

voegd tot opsporen of onderzoeken strafbare feiten, en hij die enige handelingen door die ambtenaren ter uitvoering 

van enig wettelijk voorschrift belet, belemmert of verijdelt (3 maanden)ô. 
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Dienst, maar ook afdelingen waar boaôs, stadswachten en parkeercontroleurs werken) en het UWV 

worden door verschillende korpsen genoemd als organisaties waarmee afspraken zijn gemaakt. 

Het is een uitzondering als er op strategisch niveau afspraken worden gemaakt met werkgevers uit 

het onderwijs of uit de zorgsector. De ambulancediensten zijn een uitzondering op dit laatste punt: 

dit onderdeel van de zorgsector maakt juist wel vaak onderdeel uit van afspraken en convenanten ï 

dit bleek in elk geval te gelden voor de drie ambulanceregioôs waar diepte-interviews zijn gehouden. 

 

Good practice 

Een opvallende uitkomst uit de diepte-interviews die een ander beeld oplevert dan hierboven is dat 

er in veel politieregioôs op het niveau van de wijkteams wel degelijk afspraken worden gemaakt met 

allerlei organisaties en instellingen waar vaak geweld en agressie worden gepleegd ï ook met 

andere beroepsgroepen dan hierboven werden genoemd. Dit werd niet alleen opgemerkt door de 

politiemensen waar wij mee spraken, maar werd ook bevestigd in de gesprekken die wij voerden 

met vertegenwoordigers vanuit de beroepsgroepen. Zo hadden de vertegenwoordigers van twaalf 

GGZ-instellingen waarmee wij spraken allemaal afspraken gemaakt met hun wijkteam of met de 

buurtregisseur. Ook met gemeenten worden, niet overal, maar wel in sommige korpsen, afspraken 

gemaakt over samenwerking in het kader van Veilige Publieke Taak. Dat soort lokale afspraken zijn 

blijkbaar niet altijd bekend bij degene die de vragenlijst namens het korps invulde, maar ze worden 

dus wel degelijk gemaakt op operationeel niveau.
4
 

 

Volgens een medewerker van een gemeente waar wij mee spraken is het maken van afspraken 

tussen werkgevers en de politie overigens óniets nieuws onder de zonô. Deze gemeente maakte al 

meer dan tien jaar geleden een afspraak tussen burgemeester, korpschef en het hoofd van de 

afdeling Sociale Zaken van de gemeente. De afspraak was toen dat de politie niet zou bemiddelen 

als er een agressieve cliënt bij de Sociale Dienst was, maar dat ze deze persoon in principe altijd 

direct zouden arresteren en proces-verbaal opmaken. Die regel geldt nog altijd, maar is inmiddels 

niet meer bekend bij alle politiemensen en ook niet meer bij het eigen personeel: óDe politie bemid-

delt nu weer aan de balie en dat moet veranderen. Met de ELA in de hand lukt dat beter, maar 

eigenlijk is het dus oud nieuwsô. 

Aan de andere kant bleek echter uit het onderzoek van de Inspectie OOV uit 2010 dat deze af-

spraak op dat moment niet goed werd nageleefd. Er is dus wel sprake van verbetering op dit punt. 

 

17. Aanhouden en Uitreiken 

Bij minder ernstige vormen van geweld wordt indien mogelijk de Aanhouden en Uitreiken 

procedure toegepast. Loopzaken worden zoveel mogelijk vermeden. 

 

De Aanhouden (van een verdachte) en Uitreiken (van een transactie en dagvaarding) procedure 

kan worden toegepast bij bepaalde strafzaken. Deze procedure is ontwikkeld om ervoor te zorgen 

dat een verdachte al voor het verlaten van het politiebureau weet wat er verder met zijn strafzaak 

zal gebeuren. De dagvaarding geeft aan wanneer de verdachte voor de (politie)rechter dient te 

 
 
 

Noot 4  Dit roept de vraag op of dit soort lokale afspraken wel goed geborgd zijn als ze niet bekend zijn bij de regiona-

le coördinator van Veilige Publieke Taak. Hierop komen we terug in het tweede deel van dit rapport bij de bespreking 

van de ervaringen van de beroepsgroepen. 
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verschijnen. Als een transactie wordt aangeboden krijgt de verdachte ook een dagvaarding (als de 

boete wordt betaald, hoeft de verdachte niet op de zitting te verschijnen). Bij minder ernstige vor-

men van geweld wordt in 23 van de 25 korpsen de Aanhouden en Uitreiken procedure (de AU 

procedure) toegepast. In ®®n korps gebeurt dit niet altijd, maar alleen óindien mogelijkô. In ®®n korps 

is het een ópunt van verbeteringô. In de gesprekken kwam deze ELA-afspraak nauwelijks ter sprake. 

2.3.2 Gekwalificeerde antwoorden 

1. Directe opvolging 

Meldingen van agressie en/of geweld tegen functionarissen met een publieke taak krijgen 

directe opvolging. 

 

Meldingen van agressie en geweld tegen werknemers met een publieke taak krijgen directe opvol-

ging in twintig korpsen. Twee van de vijf korpsen die een gekwalificeerd antwoord gaven, merkten 

op dat opsporing niet altijd mogelijk is, bijvoorbeeld als er sprake is van een onbekende dader of 

als het slachtoffer geen aangifte wil doen. Drie van de vijf korpsen geven aan dat andere zaken 

soms prioriteit krijgen. Eén korps noemt als voorbeeld dat huiselijk geweld voorrang kan krijgen. In 

het andere korps geeft men aan dat de ernst van het gebeurde bepaalt hoeveel prioriteit er aan de 

melding wordt gegeven. Eén korps geeft aan dat geweldszaken tegen de publieke taak af en toe 

onterecht blijven liggen. 

 

Good practice 

In een gesprek met een brigadier van de recherche werd een voorbeeld gegeven waaruit blijkt dat 

de politie en het Openbaar Ministerie in zijn regio veel belang hechten aan deze afspraak en dat 

het niet veel extra moeite kost: óAls de verdachte vastzit doen we de ondervraging meteen en dan 

volgt  vaak een voorgeleiding. In andere gevallen halen we de verdachte op: 99 van de 100 keer 

krijgen we daar toestemming van het Openbaar Ministerie voor. Daarna horen we de verdachte en 

sturen we de stukken in naar het Openbaar Ministerie. ELA zaken worden snel opgepakt, maar zijn 

niet complex: je bent er dus ook weer snel vanafô. 

 

3. Geen bagatel 

Agressie en geweldszaken tegen functionarissen met een publieke taak zijn geen bagatel-

zaken. 

 

Agressie- en geweldszaken tegen de publieke taak zijn geen bagatelzaken in 20 van de 25 korp-

sen. De andere vijf korpsen delen het uitgangspunt wel, maar geven aan dat het niet altijd mogelijk 

is om deze afspraak na te leven. In sommige gevallen is dat te wijten aan de politieorganisatie zelf: 

óDe gestelde termijnen worden niet altijd gehaaldô aldus een korps. Een ander korps geeft aan dat 

het nodig is om regelmatig aandacht te besteden aan dit uitgangspunt óom te voorkomen dat de 

collegaôs het vergetenô. Drie andere korpsen wijzen op de rol van de werknemers en werkgevers 

zelf. Eén korps merkt bijvoorbeeld op dat deze afspraak soms niet wordt nagekomen omdat het 

optreden van werknemers met een publieke taak zelf ook niet altijd proportioneel is. Een tweede 

korps geeft aan dat altijd rekening moet worden gehouden met de ernst van de zaak. En het derde 
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korps geeft aan dat sommige werknemers met een publieke taak zelf aangeven dat agressie en 

geweld nu eenmaal bij hun werk horen. 

Dit laatste kwam ook in veel gesprekken met politiemensen aan de orde: als werkgevers met een 

publieke taak geweld en agressie zelf als een bagatel beschouwen, kan de politie dat niet verande-

ren. Zoals een projectleider VPT in een korps aangaf: óDe aanpak in de ELA valt of staat met twee 

dingen: of de werknemer meldt aan de werkgever en of de werkgever de denkslag kan maken. Hoe 

hoger in de organisatie mensen zitten, hoe abstracter de argumenten worden om niet aan te ge-

venô. Er valt volgens deze politieman nog veel te verbeteren, maar hij ziet toch ook al een kente-

ring: óEr is een trend van: het hoort bij je werk naar: dit is niet acceptabelô. 

 

4. Altijd aangifte 

Een aangifte van een strafbaar feit wordt altijd opgenomen. Bij twijfel over strafbaarheid 

van het feit wordt contact gelegd met het Openbaar Ministerie. Indien geen sprake is van 

een strafbaar feit wordt in verband met dossiervorming altijd een mutatie gemaakt. 

 

In 19 van de 25 politiekorpsen wordt, naar eigen zeggen, altijd aangifte opgenomen van strafbare 

feiten. Zes korpsen gaven een gekwalificeerd antwoord. Drie van deze korpsen wijzen erop dat 

sommige slachtoffers geen aangifte willen doen, maar alleen een melding willen maken. Een ander 

korps wijst erop dat er ook op andere manieren op het geweld kan worden gereageerd dan met een 

aangifte, bijvoorbeeld door bemiddeling of óeen stevig gesprekô. E®n korps laat weten dat óVPT nog 

niet bij iedere politiemedewerker tussen de oren zitô en dat daarom niet kan worden gegarandeerd 

dat deze afspraak wordt nageleefd. Het laatste korps geeft aan het niet te weten: óEr is hier geen 

sluitend toezicht op de vraag of er altijd aangifte wordt opgenomenô. Op dat laatste aspect komen 

we bij de bespreking van de afspraken over registratie en monitoring nog terug. 

 

 

Good practice 

In een aantal korpsen zijn met bepaalde organisaties en werkgevers concrete afspraken gemaakt 

om aangiften zo makkelijk te maken dat ze vaker worden gedaan. In één korps is het bijvoorbeeld 

mogelijk dat buschauffeurs aangifte doen via een Skype-verbinding met de politie. In een aantal 

andere korpsen is met gemeenten en openbaar vervoerbedrijven afgesproken dat de opsporings-

ambtenaren (boaôs) van die organisaties de aangifte zelf mogen invoeren in het systeem van de 

politie, waarna een case screener van de politie ze controleert en in behandeling neemt.
5
 

 

 

 

 
 
 

Noot 5  Dat laatste geldt overigens alleen als het gaat om andere werknemers dan de boaôs zelf ï als zij slachtoffer 

zijn moeten ze ógewoonô aangifte doen bij de politie. 
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Intermezzo: Angst voor imagoschade 

Voordat er technische en praktische afspraken kunnen worden gemaakt over het doen van aangifte 

bij de politie, moet de werkgever bereid zijn te accepteren dat het aantal aangiften wel eens fors 

zou kunnen gaan stijgen. Die bereidheid is er niet altijd omdat veel werkgevers bang zijn voor ima-

goschade, aansprakelijkheid of het probleem soms botweg proberen te ontkennen, zo blijkt uit veel 

van de verdiepende gesprekken die wij voerden met politiemensen. De politie moet soms veel 

moeite doen om werkgevers over te halen. 

 

Toestemming van de baas nodig 

Een voorbeeld hoorden we van een politieman die bij een ziekenhuis ooit de vraag neerlegde 

waarom er eigenlijk nooit aangifte werd gedaan door werknemers van dat ziekenhuis: óToen werd 

het stil. Het bleek dat werknemers pas aangifte mochten doen na toestemming van de baas, de 

baas van de baas, tot aan bijna de Raad van Bestuur toeô. Dit inzicht vormde het startsein om een 

protocol op te stellen voor de samenwerking tussen de politie en het ziekenhuis. Maar dat bleek 

moeilijker dan gedacht: óHet gaat ziekenhuizen nog steeds niet primair om hun werknemers, maar 

om het waarborgen van de privacy van de patiënt. Ze vinden het ook belangrijk om te weten of de 

politie door de hoofdingang zal binnenkomen en of de politie met de zaak in de publiciteit zal tre-

den. Ze willen dat er geen incidenten naar buiten komen om het ziekenhuis geen slechte naam te 

bezorgen. We hebben inmiddels wel goede vorderingen gemaakt: het protocol wordt binnenkort 

getekendô, aldus deze politiefunctionaris. Het is een voorbeeld dat veel politiemensen zullen her-

kennen: sommige werkgevers zitten er gewoon niet bovenop. óAls een werkgever er niet in slaagt 

een veilige werkplek te creëren voor zijn personeel, dan gaat het strafrecht dat probleem nooit 

oplossenô, aldus een VPT-coördinator bij de politie die probeerde een grote onderwijsinstelling te 

betrekken bij de VPT-aanpak. 

 

Convenanten 

Ook bij het Openbaar Ministerie vragen sommigen zich af of alle werkgevers met een publieke taak 

er wel klaar voor zijn om serieus werk te maken van de aanpak van agressie en geweld tegen hun 

werknemers. Er zijn de afgelopen jaren allerlei convenanten afgesloten tussen politiekorpsen en 

werkgevers, maar een afspraak op papier is onvoldoende om echt een verschil te maken. Een 

officier van justitie verzuchtte hierover: óIk ben moe van de convenanten. Een convenant is stoer, 

maar niet meer dan een intentieverklaring. We sloten een convenant met acht werkgevers en er 

komt geen enkele zaak binnen. Alleen de casemanager van de politie jaagt en dat levert zaken op 

waar wij mee aan de slag kunnen. Dat geldt ook voor ziekenhuizen en ambulancezorg die een 

eigen juridische medewerker hebben: dat loopt wel. Maar van organisaties zonder eigen casema-

nager krijgen we nauwelijks meldingen binnen. De vraag is of die instellingen wel bereid zijn te 

investeren om er samen achteraan te gaan. De vraag is of de werkgever het wel echt belangrijk 

vindt.ô  

 

Gemeenten 

Dit geldt ook voor veel gemeenten. Gemeenten worden vaak genoemd als belangrijke samenwer-

kingspartner in Veilige Publieke Taak, vooral omdat er steeds meer gemeentelijke toezichthouders 

en handhavers komen die in lastige situaties met burgers terecht kunnen komen. Maar velen bij de 
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politie vragen zich af of gemeenten er aan toe zijn de aanpak van agressie en geweld tegen hun 

boaôs echt serieus te nemen. Er zijn meer dan vierhonderd gemeenten in Nederland en een deel 

van hen is actief met Veilige Publieke Taak aan de slag gegaan. Maar er zijn ook veel gemeenten 

die nog niet zo ver zijn. In een groepsgesprek met een aantal politiemensen bleek dat zij unaniem 

van mening waren dat de aanpak van agressie en geweld tegen gemeentepersoneel in een grote 

gemeente in hun korps nog in de kinderschoenen staat: óDe gemeente hier loopt achter: zij staan 

nu op het punt waar wij als politie in 1998 stonden toen we nog geen geweldsprotocol voor geweld 

tegen politieambtenaren haddenô. Een unithoofd van de politie zei dat hij verbaasd was over het 

gebrek aan kennis dat hij constateerde bij een aantal werkgevers waar hij presentaties over VPT 

gaf: óZe hadden geen ideeô. 

 

Onderwijs 

Hetzelfde geldt voor veel onderwijsinstellingen. In één korps hoorden we van de VPT-projectleider 

die op bezoek was geweest bij een grote onderwijsinstelling om ze uit te leggen dat ook hun perso-

neel onder Veilige Publieke Taak valt: óOnderwijzers zijn functionarissen met gezag die slachtoffer 

worden van agressieve leerlingen of agressieve ouders. Die verdienen ook onze bescherming. De 

docenten zijn het allemaal met ons eens, maar de directies in het onderwijs willen de vuile was niet 

buiten hangen. Ze zijn bang dat ze dan minder leerlingen krijgenô. Deze angst voor imagoschade bij 

werkgevers, die vooral in het onderwijs en de zorg nog wijd verbreid blijkt te zijn, is ook de oorzaak 

van het feit dat er nauwelijks incidenten worden geregistreerd door deze instellingen zelf en de 

directie kan vasthouden aan het idee dat er nauwelijks problemen zijn. Maar in sommige gevallen is 

dat schijn: er wordt gewoon niet over gepraat door de slachtoffers omdat zij het gevoel hebben dat 

ze niet worden gesteund door hun leidinggevenden of de directie die bang is voor imagoschade. 

 

Het kán wel 

De angst voor imagoschade bij bepaalde werkgevers is niet altijd terecht: het openbaar vervoer laat 

zien dat het ook anders kan uitpakken. Vervoerders hebben groot belang bij een veilig imago om-

dat ze dan meer reizigers krijgen. Desondanks hebben veel van deze OV-bedrijven ï deels omdat 

ze werden gedwongen door ernstige incidenten die veel aandacht kregen in de media ï geïnves-

teerd in veiligheidsmaatregelen en een structurele aanpak van de problemen. Dat leidde niet tot 

imagoschade of minder klanten, maar leverde juist positieve reacties van reizigers en personeel op. 

Pas als ook andere werkgevers met een publieke taak bereid zijn op deze manier hun veiligheids-

beleid op te pakken kunnen de ELA worden uitgevoerd, is het beeld dat uit veel interviews met 

politiemensen naar voren kwam. 
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7. Advies over privésfeer 

Als blijkt dat agressie en/of geweld tegen een functionaris met een publieke taak zich niet 

alleen beperkt tot de werkomgeving, maar zich ook uitstrekt tot de privésfeer dan wordt de 

aangever en/of werkgever geadviseerd over te nemen maatregelen. In eerste instantie is de 

werkgever verantwoordelijk voor het treffen van maatregelen indien sprake is van werkge-

relateerd geweld. In geval van ernstige bedreigingen (met geweld) waardoor een adequate 

en integere uitvoering van de publieke taak ernstig wordt belemmerd en/of onmogelijk 

wordt gemaakt, wordt gehandeld conform de aanwijzing beveiliging personen, objecten en 

diensten. 

 

Als het geweld zich uitstrekt tot de privésfeer krijgt de aangever of de werkgever in 18 van de 25 

korpsen advies over te nemen maatregelen. De zeven korpsen die een gekwalificeerd antwoord 

gaven, merken op dat dit soort zaken bijna nooit voorkomen (5 x ónooitô, 1 x óeenmaligô en 1 x ózel-

denô). Deze korpsen houden zich dus wel aan de afspraak en onderschrijven ook het onderliggende 

uitgangspunt, maar geven aan dat het (bijna) nooit nodig is. Dit werd ook bevestigd in de gesprek-

ken die wij voerden: het komt slechts bij hoge uitzondering voor dat er een serieuze kans is dat 

geweld en agressie zich zullen uitstrekken tot in de privésfeer. 

 

9. Werkgevers aangifte 

Werkgevers met een publieke taak kunnen aangifte doen van agressie en geweld tegen 

hun werknemers. Het slachtoffer wordt in dat geval in beginsel als getuige gehoord. 

(Deze afspraak wordt tegelijk met de volgende besproken.) 

 

11. Domicilie 

In beginsel wordt door de aangever of getuige domicilie gekozen op het werkadres. De po-

litie informeert aangevers en/of getuigen over de mogelijkheden hieromtrent. 

 

De afspraak dat werkgevers aangifte kunnen doen waarbij het slachtoffer als getuige wordt ge-

hoord wordt in bijna alle korpsen nageleefd (23 van de 25). In één regio waar dit niet kan geeft de 

politie aan dat wel is gestart conform deze werkwijze maar dat het de ónadrukkelijke wensô van het 

Openbaar Ministerie was om de betrokkene zelf aangifte te laten doen. Dit is toen ook in een inter-

ne richtlijn vastgelegd. Het andere korps dat de afspraak niet naleeft geeft aan ódat het juridisch niet 

altijd mogelijk isô, maar het korps heeft niet aangegeven waarop zij dit baseren. 

Functionarissen met een publieke taak kunnen in 23 van de 25 korpsen domicilie kiezen op het 

werkadres. In één korps dat een gekwalificeerd antwoord gaf hangt dit af van de ernst van de zaak 

en in het tweede korps dat de afspraak niet geheel naleeft kan domiciliekeuze óalleen op eigen 

verzoekô. In deze twee korpsen kan dus wel degelijk domicilie worden gekozen, maar is de werkwij-

ze niet conform de afspraak in de ELA. Drie korpsen die de afspraak naar eigen zeggen wel nale-

ven, geven in de toelichting aan dat er nog meer aanvullende afspraken moeten worden gemaakt 

met (grote) werkgevers voordat deze ELA-afspraak naar behoren kan worden uitgevoerd. Eén van 

deze korpsen gaf aan ódat de werkgever het lastig of tijdrovend vindtô: naleving van deze afspraak 

hangt dus niet alleen maar van de politie af, maar ook van de werkgevers met een publieke taak. 

Dat is overigens een opvatting die we in verschillende vormen en van verschillende gesprekspart-

ners bij de politie te horen kregen. Bij veel politiemensen die al langer werkzaam zijn op het VPT-
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dossier is er op zich wel behoefte aan uitbreiding van het aantal beroepsgroepen en organisaties 

waarmee afspraken worden gemaakt. Maar veel van hen hebben het idee dat werkgevers met een 

publieke taak die nu nog geen afspraken hebben gemaakt met de politie zelf te weinig belang hech-

ten aan het creëren van een veilige werkplek voor hun werknemers. Hier komen we in de conclu-

sies en aanbevelingen van dit rapport op terug. 

 

 

 

Intermezzo: Anonieme aangifte 

Daadwerkelijke anonieme aangifte ï waarbij de naam van het slachtoffer op geen enkele wijze in 

het strafdossier terecht komt ï is alleen bij hoge uitzondering mogelijk in het Nederlandse straf-

rechtsysteem. Wel is het sinds de invoering van de ELA mogelijk dat de werkgever aangifte doet 

waarbij het slachtoffer als getuige wordt gehoord (ELA afspraak 9) en dat het slachtoffer domicilie 

kiest op het werkadres (ELA afspraak 11). Velen hebben het dan over óanonieme aangifteô terwijl dit 

in juridische  termen niet het geval is.
6
 Per 1 oktober 2012 is het ook mogelijk om aangifte op num-

mer te doen. Deze laatste mogelijkheid is niet ingevoerd als onderdeel van de ELA, maar kan wel 

relevant zijn bij de aanpak van agressie en geweld tegen werknemers met een publieke taak. Over 

aangifte op nummer is door de Minister van Veiligheid en Justitie een brief naar de Tweede Kamer 

gestuurd: 

 

ñAls de aangever aarzelt om aangifte te doen, omdat deze zich bedreigd voelt, is het van belang 

om de drempel om aangifte te doen zo laag mogelijk te maken. Aan de andere kant zal echter 

voorkomen moeten worden dat óanonimiteitô wordt ingeroepen in gevallen waar dat niet echt nodig 

is. Anonimiteit moet in ons rechtstelsel een uitzondering blijven, in het concrete geval gerechtvaar-

digd door bijzondere omstandighedenô (Bron: Ministerie van Veiligheid en Justitie, 2012). 

 

Het idee om anonieme aangifte mogelijk te maken (of een variant die het slachtoffer óuit de windô 

houdt) spreekt in elk geval velen aan. Desgevraagd zeggen veel van de vertegenwoordigers uit de 

beroepsgroepen waar wij mee spraken dat de aangiftebereidheid van hun werknemers laag is 

omdat ze geen anonieme aangifte kunnen doen. Bij de politie en ook bij het Openbaar Ministerie 

denken de meeste betrokkenen waar wij mee spraken echter dat het mogelijk maken van anonie-

me aangifte (of een variant daarvan) de lage aangiftebereidheid niet zal verhogen. Zoals een wijk-

teamchef zei: óAangifte op nummer, anonieme aangifte of domicilie kiezen gaat het probleem niet 

oplossen. Het probleem is dat die mensen zich niet gesteund voelen door hun werkgeverô. De se-

cundaire analyse die wij deden naar aangiftebereidheid bevestigt dit: angst voor represailles is 

maar voor een zeer kleine groep slachtoffers een reden om geen aangifte te doen. Als het eenvou-

diger wordt om anoniem aangifte te doen zal dit dus zeer waarschijnlijk niet leiden tot een veel 

hogere aangiftebereidheid (zie bijlage 5). 

Meerdere partijen in het veld zijn bezig met dit onderwerp: in een document dat een politiekorps en 

het Openbaar Ministerie hebben opgesteld om uit te leggen hoe het zit met aangifte doen werd 

 
 
 

Noot 6  In het regeerakkoord van VVD en PvdA Bruggen slaan (2012, p. 26) staat: óGezagsdragers en hulpverleners 

verdienen respect. Het programma Veilige publieke taak ondersteunt dit. Ook kan er anoniem aangifte worden gedaan.ô 
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benadrukt dat het slachtoffer zelf het beste kan verklaren wat hem of haar is overkomen. Het is 

volgens dit document óniet wenselijk dat bij slachtoffers onnodig angst wordt gecreëerd voor de 

verdachteô. In het tweede deel van dit rapport komen we bij de bespreking van de ervaringen van 

de werkgevers en werknemers uit de doelgroepen nog uitgebreid terug op het punt van domicilie-

keuze en anonieme aangifte. 

 

 

2.3.3 Niet goed nageleefde afspraken 

18. Schadebemiddeling en 19. Politie informeert over voeging 

De politie past schadebemiddeling/regeling toe conform de aanwijzing Slachtofferzorg. 

Indien na overleg met het Openbaar Ministerie (super)snelrecht wordt toegepast informeert 

de politie in verband met het korte tijdsbestek de benadeelde over de voegingsmogelijk-

heid in het strafproces. 

 

De aanwijzing Slachtofferzorg houdt in dat politie en Openbaar Ministerie de belangen van het 

slachtoffer altijd moeten meewegen en het slachtoffer op de hoogte moeten houden van de 

(straf)zaak. Vergoeding van materiële en immateriële schade, indien mogelijk via schadebemidde-

ling door de politie, vormt een wezenlijk element ï ook als dit ten koste gaat van een snelle afdoe-

ning van zaken. Ook moet het slachtoffer tijdig het speciale voegingsformulier krijgen van het 

Openbaar Ministerie als wordt besloten de verdachte te vervolgen en te dagvaarden. Slachtoffers 

die zich willen voegen in een strafzaak als benadeelde partij en inzage willen hebben in de proces-

stukken, moeten normaal gesproken door het Openbaar Ministerie in de gelegenheid worden ge-

steld. In de ELA is echter afgesproken dat bij (super)snelrecht in verband met het korte tijdsbestek 

niet het Openbaar Ministerie, maar de politie het slachtoffer moet wijzen op deze voegingsmoge-

lijkheid. 

De afspraken over schadebemiddeling en informeren van slachtoffers over de voegingsmogelijk-

heid worden niet door alle korpsen nageleefd. Ook in 2010 kwam de Inspectie OOV tot deze con-

clusie.  Volgens één korps is het óniet altijd mogelijkô om deze afspraken na te komen, maar de 

reden werd niet vermeld. Een ander korps gaf aan dat het niet altijd lukt om het slachtoffer te wijzen 

op de voegingsmogelijkheid als het schadebedrag nog niet bekend is. Drie andere korpsen geven 

aan dat zij zelf de slachtoffers niet wijzen op de voegingsmogelijkheid, maar dat ze slachtoffers 

verwijzen naar bureau Slachtofferhulp of het Slachtofferloket van het Openbaar Ministerie. Als dat 

Slachtofferloket in staat is om binnen de vaak zeer korte termijnen de benodigde informatie aan het 

slachtoffer te verstrekken, is het mogelijk dat dit leidt tot het gewenste resultaat. Maar het is niet 

conform de ELA waarin bewust is gekozen deze taak bij de politie neer te leggen omdat er bij (su-

per)snelrecht vaak te weinig tijd is om de informatievoorziening richting het slachtoffer via normale 

kanalen goed te laten verlopen. Twee korpsen geven aan dat deze afspraken wel zijn gerealiseerd 

voor agressie en geweld tegen politiemensen (GTPA), maar nog niet voor andere beroepsgroepen 

met een publieke taak (VPT). Ook zij leven de afspraak dus niet na. 

Eén korps dat een gekwalificeerd antwoord gaf vond dat deze twee afspraken extra aandacht moe-

ten krijgen. In dit korps zal dit gebeuren in de tweede fase van de ketenintensiveringsregio waarin 
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aanvullende afspraken worden gemaakt met brandweer, ambulancezorg, openbaar vervoerders, 

GGD en Jeugdzorg. 

Uit een gesprek dat wij voerden met een rechercheur blijkt dat niet iedereen bij de politie zich ver-

antwoordelijk voelt voor het naleven van deze afspraak: óAls de zaak weg is naar het Openbaar 

Ministerie hebben wij aan onze verplichting voldaanô. Overigens merkte deze persoon wel op dat de 

politie soms informeel een advies in die richting geeft: óJoh, voeg je nouô. Maar er is in dit korps dus 

geen sprake van een structurele aanpak of borging van deze ELA-afspraak en dat geldt voor meer 

korpsen. 

 

12. Recherche doet opsporing 

ELA: Geweldszaken tegen functionarissen met een publieke taak worden in beginsel door 

de recherche behandeld. 

 

De recherche moet in principe alle geweldszaken tegen functionarissen met een publieke taak 

behandelen. Dit gebeurt niet in zeven korpsen: in twee van deze korpsen verricht de basispolitie-

zorg de opsporingswerkzaamheden en in nog eens vijf korpsen behandelt de recherche een deel 

van de zaken, maar worden ook andere afdelingen ï meestal decentrale basiseenheden ï voor de 

opsporing ingezet. Daarbij wordt meestal wel onderscheid gemaakt tussen complexe en eenvoudi-

ge zaken, waarbij de ó6-uurs zakenô
7
 of óheel duidelijke zakenô naar de basiseenheid gaan en de 

ingewikkelde of ernstige geweldszaken (moord, doodslag en overvallen) naar de recherche gaan. 

Die laatste categorie is overigens in alle korpsen bijzonder klein. Ook in 2010 kwam de Inspectie 

OOV al tot de conclusie dat deze afspraak niet goed werd nageleefd. 

 

Good practice 

In sommige korpsen is er expliciet voor gekozen om de meeste VPT-zaken juist niet door de re-

cherche te laten oppakken, maar door de wijkteams. Eén korps waar wij mee spraken heeft hier 

bewust voor gekozen omdat het hele proces dan in één hand blijft: aangifte, dossiervorming, con-

tact met Openbaar Ministerie en terugkoppeling naar het slachtoffer. Dit is wellicht een werkwijze 

die voor de slachtoffers en de afhandeling van de zaak goede resultaten oplevert, ook al is het niet 

conform de ELA-afspraak. 

 

6. Eenduidige registratie 

ELA: De politie zorgt voor eenduidige registratie (landelijke code) en maakt afspraken met 

het Openbaar Ministerie op welke wijze het proces-verbaal ten behoeve van de herken-

baarheid (oormerken) bij het Openbaar Ministerie wordt aangeleverd. 

 

Eenduidige registratie met de landelijke VPT-code en oormerken van het proces-verbaal voor het 

Openbaar Ministerie gebeurt in twee korpsen niet volgens de afspraak. In nog eens zes andere 

korpsen werd een gekwalificeerd antwoord gegeven. Ook in 2010 kwam de Inspectie OOV al tot de 

conclusie dat deze afspraak niet goed werd nageleefd. 

 
 
 

Noot 7  6-uurszaken zijn meestal kleine misdrijven zoals winkeldiefstal of vernieling waarin een verdachte niet in 

verzekering wordt gesteld noch voor de rechter-commissaris wordt geleid. De verdachte mag in dit soort zaken niet 

langer dan zes uur voor verhoor worden opgehouden. 
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Vaak ging het over de kwaliteit en zorgvuldigheid bij de invoer van gegevens: óDit blijft een punt van 

zorgô, óHet is een aandachtspuntô, óGebruik van de code verdient meer aandachtô of óHet wordt in de 

praktijk niet altijd toegepastô. Twee korpsen denken dat automatisering de oplossing kan bieden: óEr 

is een aanpassing van BVH nodigô en een ander korps geeft aan: óEr is een verplicht veld in BVH 

nodigô. 

 

Good practice 

Om de registratie te verbeteren is in een aantal korpsen besloten alle aangiften te laten controleren 

door een ókwaliteitsmanagerô, ócase managerô of ócase screenerô. Deze functionarissen lopen bij-

voorbeeld wekelijks alle aangiften die in een wijkteam zijn binnengekomen door om te zien of de 

VPT-code bij alle relevante zaken is toegekend. In één korps doet de wijkteamchef dit persoonlijk. 

 

Overigens is oormerken door de politie niet voldoende om ervoor te zorgen dat het Openbaar Mi-

nisterie de zaak als een VPT-zaak herkent, zo bleek uit de interviews met politie en Openbaar 

Ministerie. In één korps plakt de politie een grote sticker op de dossiers (zie foto hieronder), maar 

stopt het Openbaar Ministerie het dossier bij binnenkomst in een envelop waardoor de sticker on-

zichtbaar wordt. In een ander korps gebruikt de recherche intern verschillende gekleurde mappen 

voor de verschillende prioriteiten (huiselijk geweld is rood, VPT is blauw), maar worden die mappen 

verwijderd op het moment dat het dossier naar het Openbaar Ministerie gaat. 

 

 

 

 

 

Good practice 

In een aantal regioôs waar werkgevers en de politie intensief samenwerken is besloten om de poli-

tiemensen óeen handje te helpenô bij het toekennen van de VPT-code. Zo krijgen de parkeerwach-

ten in Amsterdam het VPT-logo op hun legitimatie zodat de dienstdoende agent zich sneller zal 

realiseren dat de VPT-code moet worden toegekend. Ook het GVB levert een bijdrage aan de 

eenduidige registratie in dit korps: in een folder op zakformaat over aangifte die aan alle werkne-

mers is gegeven wordt de werknemer aangeraden om bij de aangifte te benadrukken dat hij onder 
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Veilige Publieke Taak valt en dat de VPT-code aan het dossier moet worden toegevoegd. Hierop 

komen we in deel 2 van dit rapport nog terug bij de bespreking van de beroepsgroepen. 

 

 

 

Intermezzo: Aantal geregistreerde VPT-zaken bij de politie 

Voor dit onderzoek is door de politie een overzicht aangeleverd van het aantal VPT-zaken dat door 

alle politiekorpsen is geregistreerd sinds 2010. De centrale landelijke database leent zich overigens 

niet voor dit soort extracties, dus er moest een verzoek worden ingediend bij alle afzonderlijke 

korpsen om cijfers aan te leveren. Het feit dat dit soort analyses op landelijk niveau onmogelijk zijn 

is op zich al een constatering die relevant is voor dit onderzoek: het betekent immers dat het op 

landelijk niveau nu niet mogelijk is om real time te monitoren hoeveel VPT-zaken er zijn. Alle korp-

sen op één na leverden hun registraties aan en hieronder staan de resultaten. 

 Grafiek 2.2 Aantal geregistreerde VPT-zaken per maand (gebaseerd op 25 van de 26 korpsen) 

 

Er zijn door 25 van de 26 korpsen sinds de start van de ELA in 2010 in totaal bijna 4.500 zaken 

geregistreerd met de VPT-code. Het aantal registraties per maand ligt sinds begin 2011 op zoôn 

honderdvijftig zaken per maand in heel Nederland. 

Er zijn zeer grote verschillen tussen de korpsen in het aantal VPT-zaken dat ze registreren. In vijf 

korpsen zijn sinds begin 2010 minder dan 25 VPT-zaken geregistreerd: Drenthe, Limburg Noord, 

Friesland, Gelderland Zuid en Gooi en Vechtstreek. In deze korpsen wordt ongeveer één VPT-zaak 

per maand geregistreerd. Maar er zijn ook korpsen met relatief veel VPT-registraties: vijf korpsen 

zijn samen verantwoordelijk voor de helft van alle VPT-registraties: Haaglanden, Midden- en West-

Brabant, Utrecht en het KLPD en Amsterdam-Amstelland. In de twee laatste korpsen gaat het in-

middels om zoôn 25 VPT-zaken per maand, wat neerkomt op een per dag. 
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 Grafiek 2.3 Aantal geregistreerde VPT-zaken per korps (1 januari 2010 ï 1 oktober 2012) 

 

 

 

8. Structurele informatieanalyse 

Geweld tegen functionarissen met een publieke taak maakt deel uit van de structurele in-

formatieanalyse bij de politie. De politie deelt deze analyse met relevante partners indien 

daartoe aanleiding is (bijvoorbeeld trends of toename geweld). 

 

De opsporingsafspraak die het minst wordt nageleefd is de afspraak over structurele informatieana-

lyse. Ook in 2010 kwam de Inspectie OOV al tot de conclusie dat de naleving van deze afspraak 

niet goed was. 

Negen korpsen gaven in de vragenlijst aan dat geweld tegen functionarissen met een publieke taak 

deel uitmaakt van de structurele informatieanalyse. Acht korpsen meldden dat dit niet het geval is 

(hoewel drie van deze korpsen aangeven dat het in ontwikkeling is) en de rest gaf een gekwalifi-

ceerd antwoord. 

Het delen van analyses met ketenpartners is ook nog geen vast onderdeel van de aanpak. Twee 

korpsen die wel analyses maken merkten op dat deze niet worden gedeeld met anderen. In een 

ander korps dat analyses maakt werd opgemerkt dat er eerst een nieuw protocol in werking moet 

treden voordat cijfers kunnen worden gedeeld. Een laatste korps gaf aan dat analyses nog niet 
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goed mogelijk zijn omdat VPT ónog niet representatief isô. Dit korps maakt wel analyses van geweld 

tegen politieambtenaren (GTPA), maar niet van andere beroepsgroepen. 

 

Good practice 

Bij hoge uitzondering hoorden we in onze gesprekken voorbeelden van politiekorpsen die analyses 

maken van de VPT-zaken die binnenkomen en deze analyse delen met relevante partners. Als dit 

soort analyses worden uitgevoerd zijn ze beperkt tot werkgevers waar al afspraken mee zijn ge-

maakt en waar een persoonlijk contact is gegroeid tussen de werkgever en de VPT-coördinator bij 

de politie. Een voorbeeld is de analyses die een wijkteamchef maakt van incidenten in het open-

baar vervoer in zijn werkgebied. Deze analyses laten zien op welke buslijnen de meeste incidenten 

gebeuren, wat de aanleiding van de incidenten is en welke rol de buschauffeur of toezichthouder 

van de vervoerder speelde in het incident. De analyses leiden soms tot het inroosteren van extra 

toezichthouders op risicolijnen en leveren input voor de agressietrainingen die aan het busperso-

neel en de toezichthouders worden gegeven. 

 

Het bovenstaande voorbeeld van een goede praktijk is de uitzondering die de regel bevestigt: in 

verreweg de meeste korpsen wordt geen structurele informatieanalyse toegepast op de VPT-zaken 

en wordt de analyse ook niet met anderen gedeeld. 

 

Bij de bespreking van de uitgangspunten van de ELA komen we nog terug op deze afspraak. In het 

volgende hoofdstuk worden eerst de vervolgingsafspraken die met het Openbaar Ministerie zijn 

gemaakt besproken. 
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3 Openbaar Ministerie vervolgingsaf-
spraken 

3.1 Inleiding 

In dit hoofdstuk worden de vervolgingsafspraken besproken die voor het Openbaar Ministerie gel-

den. Net als de politiekorpsen hebben alle arrondissementsparketten een vragenlijst toegestuurd 

gekregen met daarin alle afspraken uit de ELA. 

 

Onderzoeksopzet 

Het Openbaar Ministerie is ingedeeld in tien regioparketten: een indeling die overeenkomt met de 

tien districten van de aanstaande Nationale Politie. Omdat de Eenduidige Landelijke Afspraken 

werden ingevoerd in de tijd dat er nog negentien arrondissementsparketten waren, is besloten een 

vragenlijst te sturen naar de oude parketten. Elk parket kon zelf kiezen of namens het nieuwe of het 

oude parket zou worden gereageerd. Alle parketten kozen voor de nieuwe indeling omdat er al 

langere tijd volgens de nieuwe indeling wordt gewerkt. Alleen het nieuwe regioparket Oost-

Nederland waar vier oude parketten worden samengevoegd besloot om twee vragenlijsten terug te 

sturen: één voor Almelo-Zwolle en één voor Arnhem-Zutphen. Dat brengt het totaal aantal ingevul-

de vragenlijsten op elf. De resultaten worden voor deze elf parketten gepresenteerd. Belangrijk is in 

elk geval de constatering dat alle tien de regioparketten hebben meegewerkt aan dit onderzoek, 

waardoor een landelijk dekkend beeld kan worden gegeven. 

 

Vervolgingsafspraken 

De dertien vervolgingsafspraken die voor het Openbaar Ministerie gelden zijn gebaseerd op de 

uitgangspunten van de ELA. Alle afspraken zijn ingedeeld in vier blokken die overeenstemmen met 

één of meer uitgangspunten. Onderstaande tabel maakt duidelijk om welke uitgangspunten het 

gaat en hoeveel afspraken er per uitgangspunt zijn gemaakt. Het valt op dat de afspraken voor het 

Openbaar Ministerie een andere clustering hebben dan bij de politie. Ook valt op dat het zesde 

uitgangspunt van de ELA (actief communicatiebeleid) wel tot een vervolgingsafspraak heeft geleid, 

maar niet tot een opsporingsafspraak. Het Openbaar Ministerie is dus verantwoordelijk gemaakt 

voor de naleving van dit uitgangspunt en niet de politie. 

 

 

Uitgangspunt Vervolgingsafspraken 

1. Hoge prioriteit aan opsporing 
5 afspraken 

3. Lik op stuk 

2. Goede kwaliteit van vervolging 5 afspraken 

4. Schadeverhaal  
2 afspraken 

5. Optimaal informeren slachtoffers 

6. Actief communicatiebeleid 1 afspraak 
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Een deel van de 13 vervolgingsafspraken bevat verschillende deelafspraken. In dat geval zijn apar-

te vragen gesteld om de naleving per deelafspraak te bepalen. Dit was het geval bij drie vervol-

gingsafspraken (4, 5 en 11 ï zie onder) waardoor het totaal aantal beoordeelde afspraken op 17 

komt. 

 

Net als de politiekorpsen kozen ook de parketten niet altijd voor een eenduidig ójaô of óneeô, maar 

gaven soms een gekwalificeerd antwoord. Daarom zijn de antwoorden in drie kleuren weergege-

ven. Omdat de ELA met opzet ruimte laten voor uitzonderingen en maatwerk betekent een gekwali-

ficeerd antwoord niet automatisch dat de afspraak niet goed wordt nageleefd: het zou zelfs kunnen 

duiden op een good practice als er op goede gronden wordt afgeweken van de letter van de af-

spraak. Ook bleek dat niet alle vragen zijn beantwoord door alle parketten: in dat geval is het totale 

aantal gegeven antwoorden in de grafiekjes kleiner dan elf. 

 

Legenda 

 

3.2 Naleving vervolgingsafspraken ï zelfbeoordeling 

De naleving per afspraak wordt in deze paragraaf zonder toelichting weergegeven op basis van de 

gegeven antwoorden: het is dus een zelfbeoordeling door de parketten. Daarna volgt in het tweede 

deel van het hoofdstuk een verdieping per afspraak op basis van de (groeps)interviews in zeven 

parketten. 

 

Hoge prioriteit 

Het Openbaar Ministerie geeft hoge prioriteit aan de vervolging van agressie en geweld te-

gen functionarissen met een publieke taak. Daarbij wordt bovendien zoveel mogelijk lik op 

stuk toegepast. Dit houdt in: 

 

1. Bij agressie en/of geweld tegen functionarissen met 

een publieke taak vindt vervolging plaats, tenzij het op-

portuniteitsbeginsel om een ander besluit vraagt.  

2. De vervolgingsbeslissing wordt door het Openbaar 

Ministerie met voortvarendheid genomen. 
 

3. Bij ernstige vormen van geweld worden bewijsbare 

zaken door het Openbaar Ministerie gedagvaard voor de 

rechter, tenzij het opportuniteitsbeginsel tot een andere 

beslissing noopt. 

 

4a. Er wordt indien mogelijk voorlopige hechtenis gevor-

derd en/of de AU procedure gevolgd. 
 

Ja Gekwalificeerd Nee 

9 2 

10 1 

10 

11 



 

 

 
 

 41  RAPPORT | Evaluatie Eenduidige Landelijke Afspraken | DSP-groep 

 

4b. Er wordt gewerkt conform de menukaart snelrecht. 

 

4c. Er wordt zoveel mogelijk rekening gehouden met de 

voegingsmogelijkheid van het slachtoffer. 
 

5a. Bij minder ernstige vormen van geweld wordt in be-

ginsel de AU procedure toegepast. 
 

5b. Loopzaken worden zoveel mogelijk vermeden. 

 

Goede kwaliteit 

Het Openbaar Ministerie zorgt voor een goede kwaliteit van de vervolging. Door een transpa-

rante werkwijze kan deze kwaliteit worden getoetst en worden uitgedragen. Dit houdt in: 

 

6. Het Openbaar Ministerie zorgt voor eenduidige regi-

stratie van deze zaken. 
 

7. Dossiers betreffende agressie en geweld tegen func-

tionarissen met een publieke taak worden ten behoeve 

van de herkenbaarheid geoormerkt.  

8. Het Openbaar Ministerie vraagt indien nodig bij de 

Reclassering een adviesrapport aan waarin wordt gerap-

porteerd over de mogelijkheden tot daderhulpverlening 

en de noodzaak van bijzondere voorwaarden, conform 

de aanwijzing Huiselijk geweld ofwel de aanwijzing Bij-

zondere voorwaarden. 

 

9. De officier van justitie motiveert in het requisitoir dat 

conform de BOS Polarisrichtlijnen van het Openbaar 

Ministerie een zwaardere straf wordt geëist en motiveert 

eventuele afwijkingen van deze richtlijnen. 

 

10. Het Openbaar Ministerie registreert de gevorderde 

straf in GPS. 
 

8 1 

11 

9 2 

9 2 

8 2 1 

9 2 

11 

7 4 

9 2 
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Informeren benadeelde en schadeverhaal 

Het Openbaar Ministerie informeert de benadeelde optimaal en ondersteunt het verhalen van 

de schade op de dader. Dit houdt in: 

 

11a. Het Openbaar Ministerie ondersteunt het slachtoffer 

bij het uitoefenen van zijn rechten, waaronder schade-

vergoeding. Dit alles conform de aanwijzing Slachtoffer-

zorg. Het slachtoffer wordt desgewenst op de hoogte 

gehouden van de strafzaak. 

 

11b. Het slachtoffer wordt desgewenst op de hoogte 

gehouden van de strafzaak. 
 

12. In geval van een OM-afdoening wordt bij schade in 

beginsel een voorwaarde opgelegd, te weten betaling 

van het schadebedrag.  

Actief communicatiebeleid 

Het voeren van een actief communicatiebeleid ten aanzien van deze zaken. Dit houdt in: 

 

13. Het Openbaar Ministerie brengt in afstemming met 

de politie persberichten uit over veroordelingen van ver-

dachten van agressie en geweld tegen functionarissen 

met een publieke taak. Hierbij worden de beleidsuit-

gangspunten meegenomen in het persbericht. 

 

  

10 1 

10 1 

8 3 

4 5 2 
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3.3 Naleving vervolgingsafspraken - verdieping 

De hierboven gepresenteerde resultaten zijn samengevat in onderstaande grafiek, waarbij de ant-

woorden zijn gesorteerd van hoge naleving naar lage naleving. 

 Grafiek 3.1 Naleving vervolgingsafspraken volgens zelfbeoordeling parketten 

Afspraak  Aantal parketten 

 

 

Bovenstaande figuur maakt in een oogopslag duidelijk dat ï net als bij de politie - bijna alle afspra-

ken naar eigen zeggen door een ruime meerderheid van de parketten wordt nageleefd. Er is maar 

één afspraak waar meer dan de helft van de parketten niet (volledig) aan voldoet: het uitbrengen 

van persberichten en een actief communicatiebeleid. Alle andere afspraken worden door een ruime 

meerderheid van de parketten nageleefd. Dat kan een positieve conclusie rechtvaardigen: het gaat 

in de meeste parketten bij de meeste afspraken goed. 

Maar het tegenovergestelde is ook mogelijk: in heel Nederland hebben werknemers met een pu-

blieke taak er recht op dat het Openbaar Ministerie de afspraken naleeft. Dat zou betekenen dat 

alleen de afspraken die door alle parketten volledig worden nageleefd het predicaat ógoede nale-

vingô verdienen. In dat geval zou de conclusie luiden dat slechts vier van de zeventien (deel) af-

spraken volledig worden nageleefd. 

Beide redeneringen zeggen echter weinig als niet wordt gekeken naar de toelichting die door de 

parketten op de gegeven antwoorden werd gegeven. Ook in de diepte-interviews met medewerkers 

van zeven regioparketten ï op strategisch en tactisch niveau ï is relevante informatie verzameld 

waarmee kan worden bepaald in hoeverre de naleving werkelijk is doorgedrongen tot de dagelijkse 

praktijk. Die weging en beoordeling van de gegeven antwoorden staat in de rest van dit hoofdstuk 

centraal. 
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De afspraken worden hieronder besproken, waarbij wederom een indeling in drie niveaus van nale-

ving is aangebracht. Eerst worden de acht afspraken besproken die goed worden nageleefd. Dit 

zijn afspraken die door alle parketten (op maximaal één na) volledig worden nageleefd. Dan volgen 

er zeven afspraken waar relatief veel gekwalificeerde antwoorden werden gegeven. Dit is het geval 

als twee tot vier parketten een gekwalificeerd antwoord gaven. We sluiten af met de twee afspraken 

die niet goed worden nageleefd: minstens één parket leeft de afspraak niet na en minstens twee 

parketten gaven een gekwalificeerd antwoord. 

3.3.1 Goed nageleefde afspraken 

3. Dagvaarden voor rechter 

Bij ernstige vormen van geweld worden bewijsbare zaken door het Openbaar Ministerie 

gedagvaard voor de rechter, tenzij het opportuniteitsbeginsel tot een andere beslissing 

noopt. 

 

Tien parketten geven aan dat deze afspraak over dagvaarden voor de rechter wordt nageleefd. Eén 

parket gaf geen antwoord, maar wel een toelichting. Uit die toelichting blijkt dat ook in dat parket 

het uitgangspunt is dat er geen beleidssepots mogen zijn en dat er altijd wordt gedagvaard. Maar 

de praktijk hier is dat er alleen wordt vervolgd en gedagvaard als de officier van justitie na beoorde-

ling van het proces-verbaal van mening is dat de zaak a) in aanmerking komt voor vervolging en b) 

bewijsbaar is. Dit blijkt in verreweg de meeste parketten de procedure te zijn, dus ook in de parket-

ten die aangaven dat ze de afspraak volledig naleven. 

In de formulering van de afspraak is bewust ruimte gecreëerd voor afwegingen: de afspraak geldt 

alleen voor óernstige vormen van geweldô, voor óbewijsbare zakenô en ótenzij het opportuniteitsbe-

ginsel tot een andere beslissing nooptô. Er is in de ELA dus ruimte voor het maken van afwegingen 

en maatwerk door het Openbaar Ministerie. Uit de vragenlijsten en de gesprekken blijkt dat de 

meeste medewerkers van het Openbaar Ministerie dit ook van groot belang vinden: er moet ruimte 

zijn voor uitzonderingen en de reactie van het Openbaar Ministerie moet wel in verhouding staan 

tot de ernst van de gepleegde feiten. 

Alle gesprekspartners bij het Openbaar Ministerie waar wij mee spraken onderschreven het uit-

gangspunt dat er bij ernstig geweld te allen tijde moet worden vervolgd en gedagvaard. Een enke-

ling vindt dat er ook bij minder ernstige zaken vaker zou moeten worden gedagvaard: óDagvaarden 

in persoon is effectiever dan een transactie; het heeft een grotere afschrikwekkende werkingô, aldus 

een officier van justitie. Ook een politieman waar wij mee spraken gaf dit aan: óVoorgeleiding maakt 

indruk, dat zou vaker moeten gebeurenô. Maar de meeste geïnterviewden vinden het wenselijk dat 

voorrang wordt verleend aan ernstige geweldszaken. De vraag wat kwalificeert als óernstig geweldô 

hangt af van de gepleegde feiten en de inschatting van de officier van justitie die het proces-verbaal 

beoordeelt. In veel parketten is de richtlijn dat beledigingen worden afgedaan met een OM-

transactie. Vaak wordt daaraan dan wel de voorwaarde verbonden dat het bedrag wordt betaald. 

Zo niet, dan volgt alsnog een dagvaarding. 

De naleving van deze afspraak hangt ook af van praktische overwegingen, zoals de beperkte zit-

tingscapaciteit en de behoefte aan een zo kort mogelijke doorlooptijd van dit soort zaken. Volgens 

een officier van justitie waar wij mee spraken: óEen transactie gaat snel, maar dagvaarding is een 

bottleneck in het hele procesô. Alles overziend blijkt dat de geest van deze afspraak in elk geval 

door iedereen wordt onderschreven. 
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4a. Voorlopige hechtenis, 4b. Menukaart snelrecht en 4c. Voegingsmogelijkheid slachtoffer 

Er wordt indien mogelijk voorlopige hechtenis gevorderd en/of de AU procedure gevolgd. 

Een en ander conform de menukaart snelrecht. Er wordt zoveel mogelijk rekening gehou-

den met de voegingsmogelijkheid van het slachtoffer. 

 

Over deze afspraak zijn in de vragenlijst drie aparte vragen gesteld omdat er drie verschillende 

deelafspraken in staan. De naleving verschilt per deelafspraak: 

¶ Voorlopige hechtenis en/of AU procedure: Elf parketten ójaô 

¶ Zoveel mogelijk rekening houden met voegingsmogelijkheid slachtoffer: Elf parketten ójaô 

¶ Werken conform menukaart snelrecht: Acht parketten ójaô, ®®n parket óbeperkte mateô, twee 

parketten geen antwoord ingevuld. 

 

De eerste twee deelafspraken in deze vervolgingsafspraak (voorlopige hechtenis en/of AU proce-

dure en rekening houden met de voegingsmogelijkheid van het slachtoffer) worden naar eigen 

zeggen door alle parketten nageleefd. In één parket wordt opgemerkt dat ieder slachtoffer stan-

daard een brief waarin wordt aangegeven dat hij of zij zich kan voegen. Dit is wellicht ook het geval 

in andere parketten. 

De derde deelafspraak, werken conform de menukaart snelrecht, is nog niet overal in de praktijk 

uitgevoerd. Eén parket geeft aan dat er geen snelrechtzittingen zijn bij een van de rechtbanken in 

het regioparket. Een ander parket geeft aan dat er óslechts in beperkte mateô snelrecht wordt toe-

gepast. In één parket is het onbekend. 

Bij deze afspraken geldt overigens dezelfde nuancering als bij de vorige vervolgingsafspraak: er is 

al ruimte voor uitzonderingen in de formulering: óindien mogelijkô en ózoveel mogelijkô. Uit de verdie-

pende gesprekken blijkt dat het uitgangspunt achter deze afspraak breed wordt onderschreven, 

maar er zijn ook mensen die de afspraak niet onderschrijven: een politieman waar wij mee spraken 

gaf aan principieel tegen snelrecht te zijn omdat het onzorgvuldigheid in de hand zou werken. Dat 

risico werd ook gezien door anderen binnen de politie en bij het Openbaar Ministerie. Maar volgens 

de meeste ondervraagden is het mogelijk om door een goede en snelle screening te bepalen welke 

zaken in aanmerking komen voor snelrecht en in gevallen waar meer tijd nodig is onderbouwd van 

deze afspraak af te wijken. 

 

8. Advies daderhulpverlening inwinnen 

Het Openbaar Ministerie vraagt indien nodig bij de Reclassering een adviesrapport aan 

waarin wordt gerapporteerd over de mogelijkheden tot daderhulpverlening en de noodzaak 

van bijzondere voorwaarden, conform de aanwijzing Huiselijk geweld ofwel de aanwijzing 

Bijzondere voorwaarden. 

 

Alle parketten geven in de vragenlijst aan dat ze de afspraak naleven dat er indien nodig een ad-

viesrapport bij de Reclassering wordt gevraagd. Het kost veel parketten nauwelijks extra inspan-

ning om aan deze afspraak te voldoen omdat er vrijwel overal al procedures bestonden om dit soort 

adviesrapporten aan te vragen: de bestaande landelijke criteria zijn overal het uitgangspunt. 

Eén regioparket geeft aan dat dit soort rapporten alleen worden aangevraagd bij fysiek geweld en 

niet standaard bij lichte zaken. In een ander regioparket bleek dat alle VPT-zaken via de ZSM-
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methodiek worden afgehandeld en dat Reclassering en de Raad voor de Kinderbescherming daar-

bij altijd worden geraadpleegd zodra een verdachte wordt aangemeld. In een laatste parket wordt 

de beoordeling en screening van verdachten uitgevoerd door een ókwaliteitssecretarisô. 

 

2. Beslissing voortvarend nemen 

De vervolgingsbeslissing wordt door het Openbaar Ministerie met voortvarendheid geno-

men. 

 

Tien van de elf parketten gaven in de vragenlijst aan dat deze afspraak over voortvarend nemen 

van een vervolgingsbeslissing wordt nagekomen. E®n parket merkte op dat er óuitzonderingssitua-

ties zijn waardoor het nemen van een beslissing iets langer duurtô. Het blijkt dat veel parketten hier 

expliciete afspraken en procedures voor in het leven hebben geroepen. Het principe in één parket 

is dat alle VPT-zaken direct worden geoormerkt en versneld worden afgedaan. De parketten heb-

ben hier wel een eigen werkwijze in: in één parket gaan al deze zaken direct na inschrijving naar 

een beoordelaar, in een ander parket gaan alle zaken óindien mogelijk en als de zaak zich ervoor 

leentô naar ZSM waar de afdoeningsbeslissing wordt genomen. 

Wat er precies moet worden verstaan onder ómet voortvarendheidô is in de ELA niet uitgewerkt. In 

het strafrecht is sprake van een óredelijke termijnô (art. 6, eerste lid, EVRM) die bij overschrijding tot 

strafvermindering kan leiden, maar dat gaat over de vervolging zelf en niet over het nemen van de 

vervolgingsbeslissing. Twee parketten hebben zelf een concrete termijn afgesproken. In een parket 

is het uitgangspunt dat elke zaak binnen vijf dagen is beoordeeld en er een vervolgingsbeslissing is 

genomen. In een ander parket is het streven om binnen dertien weken na registratie de zaak op 

een zitting aan te brengen of op een andere wijze af te doen, maar ook dit gaat niet over de termijn 

waarbinnen een beslissing moet worden genomen, maar over de doorlooptijd van de hele vervol-

ging. De twee termijnen lopen dan ook sterk uiteen. In elk geval is duidelijk dat er in het algemeen 

geen concrete termijn voor óvoortvarendô is afgesproken binnen het Openbaar Ministerie. Een con-

crete invulling van de termijn ligt wellicht ook niet voor de hand omdat het een algemeen geformu-

leerd uitgangspunt betreft dat meer het karakter van een inspanningsverplichting heeft. Het principe 

dat er snel een beslissing moet worden genomen wordt in elk geval breed onderschreven. 

 

11a. Slachtofferzorg en 11b. Slachtoffer altijd op de hoogte houden 

Het Openbaar Ministerie ondersteunt het slachtoffer bij het uitoefenen van zijn rechten, 

waaronder schadevergoeding. Dit alles conform de aanwijzing Slachtofferzorg. Het slacht-

offer wordt desgewenst op de hoogte gehouden van de strafzaak. 

 

Tien van de elf parketten geven aan dat ze deze afspraken rondom slachtofferzorg naleven. Eén 

parket geeft aan dat het kan voorkomen dat een proces-verbaal dat niet wordt geoormerkt met een 

evenementcode en daardoor niet met prioriteit wordt opgepakt, wat ertoe kan leiden dat de óbeje-

geningô soms te laat in gang wordt gezet. Maar het parket doet er alles aan om dit te voorkomen: 

óMaximale inzet wordt gepleegd om dit te verwezenlijken.ô 

In een aantal parketten wordt gewezen op het belang van slachtofferzorg en de hoge prioriteit die 

er bij hen aan dit aspect wordt gegeven. Vier parketten gaven aan dat er bij hen een zogenaamd 

Slachtofferloket is ingericht: een samenwerkingsverband van Openbaar Ministerie, politie en 

Slachtofferhulp Nederland. Zoals het in een van de vragenlijsten werd verwoord: óHet slachtofferlo-
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ket voorziet in een compleet aanbod van slachtofferrechten conform de nieuwe wet voor de ver-

sterking van de positie van slachtoffers en de aanwijzing Slachtofferzorgô. 

Eén parket gaf in het gesprek dat wij voerden wel aan dat er ónog dingen mis gaan, bijvoorbeeld het 

verzenden van post naar het priv®adres terwijl het slachtoffer domicilie heeft gekozenô. Een ander 

parket gaf aan dat schadevergoeding alleen kan worden meegenomen in de ondersteuning richting 

het slachtoffer als de hoogte van de schade op het moment van aanmelden bij ZSM bekend is. Drie 

parketten benadrukken dat het slachtoffer zelf moet aangeven op de hoogte te willen blijven van de 

voortgang van de strafzaak. 

In één parket merkte een officier van justitie trouwens op dat het consequent wijzen van slachtof-

fers op de mogelijkheid van schadevergoeding ook als ongewenst neveneffect kan hebben dat er 

overdreven veel gebruik van wordt gemaakt: óEen rechter zei tegen iemand die een aantal keer 

eerder gevoegd had: ñMaakt u er een hobby van om te voegen?ò Dan schiet het zijn doel voorbijô. 

3.3.2 Gekwalificeerde antwoorden 

1. Altijd vervolgen 

Bij agressie en/of geweld tegen functionarissen met een publieke taak vindt vervolging 

plaats, tenzij het opportuniteitsbeginsel om een ander besluit vraagt. 

 

Uit de ingevulde vragenlijsten blijkt dat negen parketten naar eigen zeggen aan deze afspraak van 

vervolging voldoen. Eén parket maakte het voorbehoud dat er wel óvoldoende bewijsô moet zijn. 

Een ander parket kon op basis van een analyse van alle VPT-zaken uit 2011 melden dat 20 pro-

cent was opgelegd en 10 procent geseponeerd. Bij de overige zaken (70%) vond vervolging plaats. 

In de gesprekken die wij voerden viel op dat veel medewerkers van het Openbaar Ministerie, ook 

degenen die dagelijks met VPT-dossiers werken, aangeven dat ze deze vraag niet goed kunnen 

beantwoorden. Hun registratiesystemen zijn ongeschikt om te achterhalen of aan deze afspraak 

wordt voldaan. In andere parketten werd er op gewezen dat er alleen tot vervolging kan worden 

overgegaan als er voldoende bewijs is. Eén parket gaf aan dat er in alle zaken waarin aangifte 

wordt gedaan een afdoeningsbeslissing wordt genomen, maar dat er verschillende redenen kunnen 

zijn om de zaak toch te seponeren. 

Maar ondanks deze nuancering is het algemene uitgangspunt dat geweldszaken tegen functiona-

rissen met een publieke taak (inclusief politieambtenaren) te allen tijde een vervolg dienen te krij-

gen en dat beleidssepots zoveel mogelijk moeten worden vermeden. 

Eén officier van justitie waar wij mee spraken vindt dat er teveel ruimte voor nuancering is in de 

afspraak doordat er staat ótenzij het opportuniteitsbeginsel om een ander besluit vraagtô. Hij zei: óIk 

hoop op een aanwijzing van het College van procureurs-generaal: er is nu altijd een ontsnappings-

mogelijkheid. Maar dat zal er wel niet van komen. Het College vindt dat ze al zoveel aanwijzingen 

geeftô. 
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5a. Aanhouden en Uitreiken en 5b. Loopzaken vermijden 

Bij minder ernstige vormen van geweld wordt in beginsel de AU procedure toegepast. 

Loopzaken worden zoveel mogelijk vermeden. 

 

Negen parketten gaven in de vragenlijst aan dat ze deze afspraak over minder ernstige vormen van 

geweld naleven. De twee parketten die een gekwalificeerd antwoord gaven wezen erop dat het niet 

mogelijk is de AU procedure toe te passen als er schade of letsel is en er nader onderzoek moet 

plaatsvinden zoals het horen van getuigen. Hetzelfde geldt hier voor het vermijden van loopzaken: 

óHet is niet altijd mogelijk loopzaken te vermijden als er schade of letsel is of als het een ingewik-

kelde zaak isô. Vier parketten wezen op de invoering van de werkwijze ZSM waarmee zaken zo 

snel mogelijk worden afgehandeld en loopzaken worden vermeden. 

 

Good practices 

In één parket is ervoor gekozen aan het begin van elke Politierechterzitting ruimte te reserveren 

(óappointerenô) voor vijf VPT-zaken zodat de zaken op zitting door de rechter behandeld kunnen 

worden. Daarnaast zijn er in dit parket bij de start van de ELA maandelijkse themazittingen gehou-

den. Een ander parket geeft aan dat verdachten in zaken waarin sprake is van letsel in principe 

worden voorgeleid voor de Rechter-commissaris en bewaring wordt gevorderd (mits is voldaan aan 

de overige wettelijke voorwaarden). In lichtere zaken krijgt de verdachte op het bureau een dag-

vaarding in persoon (ódipô) voor een zitting van de Politierechter waarbij de zittingsdatum dan al is 

vastgesteld. In een ander parket wordt aangegeven dat de ernst van het gepleegde feit bepalend is 

voor de afdoening. 

 

Ook bij deze afspraak blijkt dat de formulering van de afspraak (óin beginselô en ózoveel mogelijkô) 

ruimte biedt voor parketten om een eigen afweging te maken. In de vragenlijst geven de meeste 

parketten aan dat ze volledig aan de afspraak voldoen, terwijl er in de praktijk wel degelijk uitzonde-

ringen voorkomen. Maar de achterliggende gedachte wordt breed onderschreven. 

 

7. Oormerken dossiers 

Dossiers betreffende agressie en geweld tegen functionarissen met een publieke taak 

worden ten behoeve van de herkenbaarheid geoormerkt. 

 

Ook deze afspraak over het oormerken van dossiers wordt volgens de vragenlijsten nageleefd door 

negen parketten. Twee parketten gaven een gekwalificeerd antwoord. Eén parket liet weten dat de 

politie de dossiers wel oormerkt, maar dat het OM dat nog niet doet. Er wordt in dit parket een 

nieuwe werkwijze ontwikkeld en vanaf dat moment zullen VPT-stempels worden gebruikt. Een 

ander parket gaf aan dat óconstante uitvoering niet gegarandeerd isô. Ondanks meerdere pogingen 

is het hier niet mogelijk gebleken om de gemaakte afspraken over prioritering en labeling van dos-

siers door middel van stickers na te komen. 

De meeste parketten die aangeven wel aan deze afspraak te voldoen werken met stempels, stic-

kers of gekleurde mappen om VPT-dossiers te onderscheiden van andere dossiers. Ook in de 

elektronische dossiers in sommige parketten (in GPS en soms ook in Compas) is de oormerking op 

het proces-verbaal zichtbaar gemaakt. Drie parketten geven aan dat dit gebeurt door de evene-

mentcode aan het dossier toe te kennen. 
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In de interviews werd nauwelijks gesproken over problemen met het oormerken van dossiers. Eén 

ondervraagde gaf aan dat er weliswaar een sticker of stempel op een dossier kan staan, maar dat 

dit onvoldoende is: óEr is geen piepsysteem waardoor we weten dat het tijd is de zaak van de plank 

te halenô. 

 

Good practice 

In één parket bleek het eenduidig registreren van VPT-zaken geen probleem meer te zijn. Een 

officier van justitie vertelde daar dat zij in GPS kunnen oormerken, terwijl dat eerst niet mogelijk 

was: óHet monitoren zit daardoor nu in het primaire proces ingebakken, dus ik hoef daar niets meer 

aan te doenô. 

 

10. Straf registreren 

Het Openbaar Ministerie registreert de gevorderde straf in GPS. 

 

Negen parketten geven aan dat de gevorderde straf volgens afspraak in GPS wordt geregistreerd. 

Eén parket merkte op dat uit gesprekken met officieren van justitie blijkt dat dit niet altijd wordt 

geregistreerd in GPS, maar handmatig op de zittingslijst wordt vermeld. Een ander parket vroeg 

zich af of dit consequent wordt ingevuld. 

Sommige parketten hebben gekozen voor een kwaliteitscontrole door een beoordelaar en een 

óverplicht veldô in het systeem. Een ander parket gaf aan dat de officier van justitie het bij voorberei-

ding van of tijdens de zitting muteert en dat het anders in de executiefase wordt gedaan. Nog een 

derde parket heeft een procesbeschrijving opgesteld met een werkinstructie óOptreden ter zittingô 

waarin is opgenomen dat de gevorderde straf in GPS moet worden geregistreerd. In de diepte-

interviews bleek dat registratie van de gevorderde straf in GPS geen aandachtspunt is. 

 

12. OM-afdoening betalen schade 

In geval van een OM-afdoening wordt bij schade in beginsel een voorwaarde opgelegd, te 

weten betaling van het schadebedrag. 

 

In geval van schade is betaling van het schadebedrag in acht parketten een voorwaarde bij een 

OM-afdoening. Drie parketten gaven een gekwalificeerd antwoord. In één parket wordt deze voor-

waarde alleen in combinatie met een transactie opgelegd: de verdachte betaalt het schadevergoe-

dingsbedrag en een transactiebedrag. In een ander parket wordt betaling van het schadebedrag 

niet als voorwaarde opgelegd bij afdoeningen conform artikel 257, Wetboek van Strafvordering, 

óomdat een OM-afdoening via dat artikel in de functionaliteit van GPS nog niet voorzien wordt van 

een schadevergoedingsmodaliteitô. Het gebeurt al wel standaard bij een OM-afdoening volgens 

artikel 74, Wetboek van Strafrecht. In het derde parket dat een gekwalificeerd antwoord gaf blijkt 

dat het in verband met ZSM niet altijd gebeurt: óEr wordt ook rekening gehouden met de haalbaar-

heid van de voorwaarde en de wens van het slachtofferô. Overigens werd in dit parket opgemerkt 

dat bij belediging alleen schadevergoeding (van de immateriële schade) als voorwaarde wordt 

opgelegd ówanneer sprake is van grove op de persoon gerichte belediging of van spugenô. 

Uit de interviews bleek dat deze afspraak soms vrij ruim wordt geïnterpreteerd. In één parket hoor-

den we namelijk bij de bespreking van dit punt: óHet komt voor dat deze voorwaarde wordt opge-

legdô, terwijl in de vragenlijst die door dit parket was ingevuld was aangegeven dat er altijd aan de 
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afspraak wordt voldaan. In een ander parket dat schriftelijk liet weten aan de afspraak te voldoen 

werd opgemerkt dat er wel eens van het principe wordt afgeweken: óAls er onduidelijkheid over het 

ontstaan van de schade bestaat of als het door het slachtoffer opgegeven schadebedrag als te 

extreem wordt beoordeeld. Die beoordeling laten we aan de rechter overô. 

 

9. Zwaardere straf 

De officier van justitie motiveert in het requisitoir dat conform de BOS Polarisrichtlijnen 

van het Openbaar Ministerie een zwaardere straf wordt geëist en motiveert eventuele af-

wijkingen van deze richtlijnen. 

 

Het eisen van een zwaardere straf is een afspraak waar veel over wordt gesproken in de parketten. 

In de vragenlijst gaven zeven van de elf parketten aan dat ze aan de afspraak voldoen. Vier parket-

ten nuanceerden hun antwoord, waarbij zij erop wezen dat wel een zwaardere straf wordt geëist, 

maar dat de rechters die niet volgen. Dit gebeurt in ®®n parket ómeestal nietô, in een ander parket 

straffen de rechters óin veel gevallen fors lagerô en een derde verwoordde het als volgt: óWij eisen 

volgens het boekje, maar de rechters volgen de draconische dubbele strafeis niet altijdô. In vrijwel 

alle gevallen eist de officier van justitie een zwaardere straf en legt hij op de zitting uit waarom hij 

hiervoor heeft gekozen, maar ódit levert op zitting regelmatig spanning opô. 

Al in 2006 verwerkte het College van procureurs-generaal een verdubbeling van de strafeis in de 

interne strafvorderingsrichtlijn van het Openbaar Ministerie als het ging om geweld tegen werkne-

mers.
8
 In het kader van Veilige Publieke Taak is de richtlijn een verdrievoudiging van de strafeis, 

oftewel een verhoging met 200%. 

Sommige officieren van justitie kiezen ervoor geen straf conform BOS/Polaris te eisen omdat de 

rechters volgens hen niet meegaan met die strafeis. In een aantal gesprekken met vertegenwoordi-

gers van het Openbaar Ministerie werden we gewezen op het risico dat verdachten die weten dat 

een rechter over het algemeen een lagere straf zal opleggen, niet meer akkoord zullen gaan met 

een strafbeschikking of een transactie, maar de zaak tot een rechtszitting zullen laten komen. Eén 

parket merkte hierover op dat het feit dat rechters niet meegaan met de strafeis die wordt voorge-

schreven een ólandelijk probleem is dat ook landelijk zal moeten worden opgepaktô. 

Interessant in dit kader zijn twee onderzoeken van Intervict (2008 en 2010) naar de mate waarin 

rechters de strafeisen van het Openbaar Ministerie volgen als het gaat om kwalificerende slachtof-

fers, zoals werknemers met een publieke taak. Daaruit bleek dat eis en vonnis sterk met elkaar 

samenhangen en dat rechters de eisen van het Openbaar Ministerie goeddeels (93%) volgden: de 

gemiddelde opgelegde straf is 93 procent van de gemiddelde strafeis. 

Er kunnen goede redenen zijn om af te wijken van de richtlijnen voor een zwaardere strafeis, zoals 

ook uit de formulering van de ELA-afspraak blijkt. Het gaat er niet om dat het Openbaar Ministerie 

altijd dezelfde straf moet eisen, maar dat eventuele afwijkingen worden gemotiveerd. Redenen om 

af te wijken van de strafeis die in de gesprekken werden genoemd waren divers, maar hadden 

eigenlijk allemaal te maken met proportionaliteit. Zoals een medewerker van een parket het formu-

leerde: óOfficieren van justitie willen wel maatwerk blijven leverenô. Een deel van de officieren van 

justitie waar wij mee spraken gaf aan de strafeis buitenproportioneel te vinden: óAls een politieagent 

 
 
 

Noot 8  Staatscourant, 2006, 221. p. 10. 
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tijdens een evenement wordt beledigd moeten wij veel meer aan immateriële schade eisen dan als 

een burger een klap tegen zijn hoofd krijgtô. Een andere officier zei: óJe moet wel geloofwaardig 

over blijven komenô. 

Eén aspect van de hogere strafeis bleef in veel gesprekken buiten beschouwing, maar is wel van 

belang: de afschrikwekkende werking. Een politieman waar wij mee spraken merkte op dat het van 

groot belang is dat officieren van justitie de beoordeling aan de rechter overlaten en niet moeten 

anticiperen op een lager vonnis: óLaat het oordeel aan de rechter, want die hoge strafeis werkt 

preventief voor dadersô. Twee medewerkers van de Spoorwegpolitie onderschreven het belang van 

de hogere strafeis als afschrikwekkend instrument: óDe ELA leiden er uiteindelijk toe dat er zwaar-

der zal worden gestraft. Maar dat moet wel bekend worden voordat het effect kan hebben op poten-

ti±le dadersô. 

3.3.3 Niet goed nageleefde afspraken 

6. Eenduidige registratie 

Het Openbaar Ministerie zorgt voor eenduidige registratie van deze zaken. 

 

De registratie van VPT-zaken is volgens de vragenlijst een probleem in drie parketten, waarbij één 

parket aangeeft de afspraak niet na te leven. In dat parket zijn afspraken gemaakt tussen politie en 

Openbaar Ministerie dat er op basis van de maatschappelijke classificaties die de politie hanteert 

een eenduidige registratie zou worden gevoerd. In de praktijk blijkt daar echter niet in alle gevallen 

gebruik van te worden gemaakt. Twee parketten gaven een gekwalificeerd antwoord. Eén parket 

gaf aan dat was gebleken dat de medewerkers van het Openbaar Ministerie VPT-zaken niet op een 

eenduidige manier registreerden in Compas omdat er verschillende codes werden gebruikt. Het 

parket heeft daarom in januari 2012 besloten alleen nog te werken met de classificatie óslachtoffer 

werknemer met een publieke taakô. Ook in GPS worden de zaken met die classificatie ómedewerker 

met een publieke taakô geregistreerd. 

De overige acht parketten gaven aan de afspraak wel na te leven. Maar ook daar blijkt eenduidige 

registratie geen vanzelfsprekendheid te zijn. In tenminste drie parketten wordt bijvoorbeeld niet de 

VPT-code gebruikt voor dit soort zaken, maar een evenementcode. 

In de vragenlijst zijn verschillende vragen gesteld over de naleving van de ELA in de praktijk, waar-

bij werd gevraagd onderscheid te maken naar vier beroepsgroepen. Dat bleek in verreweg de 

meeste parketten onmogelijk, óomdat het registratiesysteem zich niet leent voor dit soort analysesô. 

Er is wel een onderscheid mogelijk tussen politiemensen aan de ene kant (GTPA) en alle andere 

publieke taken aan de andere kant (VPT), maar onderscheid naar openbaar vervoer, ambulance-

zorg of andere beroepen is onmogelijk. Voor de afhandeling van afzonderlijke zaken is dit geen 

groot probleem, maar het betekent dat het onmogelijk is structurele analyses uit te voeren, bijvoor-

beeld om te zien of bepaalde beroepsgroepen over- of ondervertegenwoordigd zijn. De vraag hoe-

veel VPT-zaken uit de geestelijke gezondheidszorg of uit het onderwijs waren binnengekomen kon 

door geen van de ondervraagden nauwkeurig worden beantwoord op basis van de registraties. 

Door een enkel parket werden wel cijfers per beroepsgroep gepresenteerd, maar dit was geba-

seerd op een handmatige beoordeling en codering van alle VPT-dossiers. Op dit punt komen we 

later in dit rapport bij de bespreking van de uitgangspunten van de ELA nog terug. 
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Net als bij de politie zijn registratiecijfers opgevraagd bij het Openbaar Ministerie (uit OMdata) om 

te achterhalen of de registratie op orde is, maar het bleek helaas onmogelijk om de cijfers voor 

afronding van dit onderzoek aangeleverd te krijgen. Dit is overigens een uitkomst van dit onder-

zoek: het laat immers zien dat het uitvoeren van landelijke analyses zeer ongebruikelijk is en veel 

tijd kost. 

 

13. Persberichten 

Het Openbaar Ministerie brengt in afstemming met de politie persberichten uit over ver-

oordelingen van verdachten van agressie en geweld tegen functionarissen met een publie-

ke taak. Hierbij worden de beleidsuitgangspunten meegenomen in het persbericht. 

 

Van alle vervolgingsafspraken is dit de afspraak die het minst wordt nageleefd. De meerderheid 

van de parketten voldoet niet of niet geheel aan de afspraak. Slechts vier van de elf parketten ga-

ven aan dat ze persberichten uitbrengen over veroordelingen van verdachten van agressie en 

geweld tegen functionarissen met een publieke taak en de beleidsuitgangspunten in het persbericht 

meenemen. De mate waarin deze vier parketten deze afspraak naleven verschilt echter flink. 

 

Good practice 

In één parket wordt een zeer actief voorlichtingsbeleid gevoerd waarbij de beleidsuitgangspunten 

ook consequent naar voren worden gebracht. Daarnaast wordt er in dit parket ook de publiciteit 

gezocht rond individuele zaken om het bredere thema onder de aandacht te brengen. Een tweede 

parket informeert de pers wekelijks over dit soort zaken. 

 

In het derde parket blijkt het actieve communicatiebeleid in werkelijkheid niet erg actief te zijn: óDe 

portefeuillehouder heeft hier aandacht voorô. Het vierde parket neemt een tussenpositie in en geeft 

aan dat er óverschillende malenô persberichten zijn uitgebracht of dat de ernstige VPT-zaken door 

de persvoorlichter van het parket worden aangekondigd ózodat de pers daar kennis van kan nemen 

en daarover kan berichtenô. 

Vijf parketten gaven in de vragenlijst een gekwalificeerd antwoord. Eén van deze parketten brengt 

persberichten uit óindien dit relevant isô. In andere parketten is het communicatiebeleid ónog in ont-

wikkelingô, ónog niet structureel georganiseerdô, óniet standaard, maar afhankelijk van omvang en 

impactô of óin sommige ernstige of opmerkelijke gevallenô. Vaak wordt in deze parketten de pers 

gezocht rond evenementen als Oud & Nieuw of voor themazittingen over Veilige Publieke Taak. De 

beleidsuitgangspunten worden in deze persberichten meestal niet opgenomen. 

Twee parketten voldoen niet aan deze afspraak. In één van deze parketten was de overtuiging dat 

de media niet geïnteresseerd zijn in dit soort zaken, behalve als het de grotere zaken betreft. Ook 

wordt in dit parket het idee om te gaan werken met themazittingen uitgewerkt. In één parket is 

gekozen geen persberichten over VPT-zaken uit te brengen omdat de rechtbank meestal lagere 

straffen oplegt dan de eis van de officier van justitie. Wel worden in dit parket andere initiatieven 

genomen om VPT onder de aandacht te brengen, bijvoorbeeld door op het intranet van organisa-

ties met een publieke taak verslagen van strafzaken te verspreiden en een voorlichtingsfilm te 

maken. 
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De mening van de politie over het communicatiebeleid 

Het uitgangspunt van de ELA dat er een actief extern communicatiebeleid moet zijn, is niet uitge-

werkt in een opsporingsafspraak voor de politie, zoals al is opgemerkt. In de vervolgingsafspraak 

hierover die geldt voor het Openbaar Ministerie staat echter dat de persberichten in afstemming 

met de politie moeten worden uitgebracht. Daarom is ook aan alle politiekorpsen gevraagd of deze 

afspraak in hun ogen wordt nageleefd. 

Daaruit komt een negatiever beeld naar voren dan uit de antwoorden van het Openbaar Ministerie. 

Slechts twee van de 24 korpsen die deze vraag invulden waren van mening dat deze afspraak 

wordt nageleefd. Zeven politiekorpsen gaven óneeô als antwoord: soms omdat het niet gebeurt, 

maar soms ook doordat het Openbaar Ministerie niet met de politie overlegt. De rest van de korp-

sen (15) gaf een gekwalificeerd antwoord. Die antwoorden stemmen overeen met de opmerkingen 

van de parketten die een gekwalificeerd antwoord gaven. Als het gebeurt gaat het vaak alleen over 

de ernstige zaken. Vier korpsen gaven aan niet te weten of er een actief extern communicatiebeleid 

wordt gevoerd, wat het aannemelijk maakt dat het antwoord feitelijk óneeô is (omdat ze het anders 

wel hadden moeten weten). E®n politiekorps gaf aan zelf wel een óheel actiefô communicatiebeleid 

te voeren, terwijl het betreffende parket volgens dit korps een óbeperktô communicatiebeleid voerde. 

Een politieman waar wij mee spraken gaf overigens aan dat het goed zou zijn om in de communi-

catie óniet alleen maar te focussen op wat er misgaat, maar een genuanceerde presentatie waarin 

de positieve omgang met publieke functionarissen ook aandacht krijgtô. 
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4 Ketenafspraken 

Naast de opsporings- en vervolgingsafspraken die in de voorgaande twee hoofdstukken zijn be-

sproken, zijn er vier ketenafspraken gemaakt tussen politie en Openbaar Ministerie. De naleving 

hiervan wordt in dit hoofdstuk behandeld. 

 

Eenduidige registratie 

ELA: Er vindt eenduidige registratie plaats door politie en Openbaar Ministerie van agres-

sie en geweld tegen functionarissen met een publieke taak. 

 

De ketenafspraak om te zorgen voor eenduidige registratie van geweld en agressie tegen werkne-

mers met een publieke taak is opgenomen in de opsporings- en vervolgingsafspraken. Bij de politie 

gaat het om opsporingsafspraak 6 en bij het Openbaar Ministerie gaat het om vervolgingsafspraak 

6. De naleving van deze twee afspraken is in de twee voorgaande hoofdstukken behandeld. Daar-

uit bleek dat eenduidige registratie bij politie en het Openbaar Ministerie een knelpunt is. 

 

Contactfunctionaris 

ELA: Er wordt bij de politiekorpsen en parketten een contactfunctionaris aangesteld die 

verantwoordelijk is voor de uitvoering van deze afspraken (kwaliteit, proces en communi-

catie). 

 

In 24 van de 25 politiekorpsen die de vragenlijst invulden is een contactfunctionaris aangesteld die 

verantwoordelijk is voor de uitvoering van de ELA. In het korps dat geen contactfunctionaris heeft 

aangesteld zijn de ELA projectmatig opgepakt en niet in de constructie van een formatieve contact-

functionaris. In de elf parketten die de vragenlijst invulden is overal een contactfunctionaris aange-

steld. De Inspectie OOV constateerde in haar onderzoek uit 2010 (dat zich beperkte tot de politie) 

dat óde meeste korpsenô een contactfunctionaris hadden aangesteld. Dat is dus nog altijd het geval 

en nu blijkt uit dit onderzoek dus dat dit ook bij het Openbaar Ministerie het geval is. 

 

Monitoring tweemaal per jaar 

ELA: Er vindt monitoring van deze afspraken plaats op lokaal niveau waarbij tweemaal per 

jaar de voortgang wordt besproken tussen politie en OM. 

 

Politie 

In 19 van de 25 politiekorpsen die de vragenlijst invulden worden de ELA-afspraken en de specifie-

ke kaders op lokaal niveau gemonitord waarbij tweemaal per jaar de voortgang wordt besproken 

tussen politie en Openbaar Ministerie. In drie korpsen gebeurt dit niet. Eén van deze korpsen geeft 

aan dat er alleen bij de invoering van de ELA overleg is geweest en daarna niet meer. Een ander 

korps geeft aan dat het contact met het Openbaar Ministerie is óverwaterdô, maar dat het Openbaar 

Ministerie nu wel meedoet aan het opstellen van een nieuw protocol. Een derde korps laat weten 

dat de monitoring van de ELA zal worden opgepakt als de Nationale Politie is ingevoerd. 
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De drie andere politiekorpsen gaven een gekwalificeerd antwoord. In twee korpsen is de monitoring 

beperkt tot geweld tegen politieambtenaren (GTPA). In het derde korps dat een gekwalificeerd 

antwoord gaf gaat het halfjaarlijkse overleg voornamelijk over afzonderlijke zaken: er is hier dus 

geen monitoring op strategisch niveau. Een punt van aandacht dat door een flink aantal korpsen 

werd genoemd in de ingevulde vragenlijsten is de aanstaande invoering van de Nationale Politie: in 

de meeste nieuw te vormen eenheden (de districten) van de politie is al wel sprake van afstemming 

op het gebied van geweld tegen politieambtenaren en de opgestelde protocollen en werkafspraken, 

maar op het gebied van veilige publieke taak is volgens velen ónog geen beweging duidelijkô. 

 

Openbaar Ministerie 

Van de elf parketten die de vragenlijst invulden geven er negen aan dat er op lokaal niveau twee 

keer per jaar monitoring plaatsvindt van de afspraken en de voortgang. Twee parketten gaven een 

gekwalificeerd antwoord. Eén van deze parketten bespreekt de voortgang op hoofdlijnen, maar 

doet geen structurele monitoring van de voortgang op zaaksniveau. In het andere parket is dit pre-

cies andersom: hier wordt juist wel afzonderlijke zaken besproken en gemonitord, maar is er geen 

structurele monitoring van de ELA-afspraken op overkoepelend niveau. 

 

Evaluatie na twee jaar 

ELA: De afspraken worden na 2 jaar geëvalueerd, waarbij ook ervaringen van de stakehol-

ders worden meegenomen. 

 

Aan deze ketenafspraak wordt voldaan door middel van het onderhavige onderzoek. 
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Deel II Beroepsgroepen 

In de voorgaande drie hoofdstukken kwamen de twee partijen die de ELA moeten uitvoeren aan het 

woord: politie en Openbaar Ministerie. Zij gaven in een schriftelijke vragenlijst en in verdiepende 

interviews aan in hoeverre zij voldoen aan de ELA. Omdat de informatie afkomstig was van de 

politie en het Openbaar Ministerie zelf was dat een zelfbeoordeling. In dit tweede deel van het 

rapport wordt het perspectief verlegd van politie en Openbaar Ministerie naar de doelgroepen van 

de Eenduidige Landelijke Afspraken: werknemers en werkgevers met een publieke taak. Het is niet 

nodig dat de beroepsgroepen de ELA inhoudelijk kennen, maar ze moeten er in de praktijk wel de 

vruchten van kunnen plukken. Als het goed is moeten zij merken dat agressie en geweld eenduidi-

ger, effectiever en sneller wordt afgehandeld door politie en Openbaar Ministerie. Er zijn vier be-

roepsgroepen onderzocht: ambulancezorg, openbaar vervoer, GGZ-instellingen en gemeenten. 

 

We beginnen met de bespreking van de twee beroepsgroepen die ook onderdeel uitmaakten van 

het onderzoek van de Inspectie OOV in 2010: de ambulancezorg en het openbaar vervoer. Dat 

maakt het mogelijk om een vergelijking tussen toen en nu te maken. Daarna volgen de GGZ-

instellingen en de gemeenten. Zij zijn de vorige keer niet onderzocht waardoor een vergelijking met 

twee jaar geleden niet mogelijk is. Bij de keuze voor deze vier groepen speelden verschillende 

overwegingen een rol: de omvang van de problemen, eerdere onderzoeken, spreiding over diverse 

beroepsgroepen en de maatschappelijke en politieke actualiteit. 

 

Beperking 

We hebben voor dit onderzoek gesproken met ruim vijftig werknemers en werkgevers in vier secto-

ren. Ondanks het feit dat er veel informatie is verzameld, is het niet mogelijk uitspraken te doen 

over alle beroepsgroepen die vallen onder Veilige Publieke Taak. Zelfs over de vier gekozen be-

roepsgroepen kunnen geen algemene landelijke conclusies worden getrokken, omdat er met een 

steekproef van vertegenwoordigers is gesproken. Het doel van dit hoofdstuk is om meningen uit de 

praktijk te presenteren en voorbeelden te geven van de samenwerking tussen deze vier sectoren 

enerzijds en politie en het Openbaar Ministerie anderzijds. 
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5 Ambulancezorg 

5.1 Omvang van het probleem 

In alle (groeps)interviews met werknemers en werkgevers in de ambulancezorg kwam vrijwel direct 

de grote hoeveelheid aandacht die de laatste jaren is besteed aan agressie en geweld tegen ambu-

lancepersoneel ter sprake. Veel incidenten van geweld tegen ambulancemedewerkers haalden de 

afgelopen jaren de landelijke media. Daarnaast ging de film Doodslag over een ambulancebroeder 

in januari 2012 in de bioscopen in première en daarna werd deze in mei 2012 op televisie vertoond. 

Ook in de campagne óHanden af van onze hulpverlenersô van SIRE spelen ambulances de hoofd-

rol. 

 

 

 

 

 

Geen hype creëren 

Volgens de medewerkers van de drie ambulanceregioôs waar wij mee spraken is de maatschappe-

lijke aandacht goed geweest voor de bewustwording, maar moet nu worden opgepast voor het 

creëren van een hype. Een ondervraagde uit de ambulancesector merkte op dat hun medewerkers 

inmiddels regelmatig op straat te horen krijgen: óWat is het toch erg met jullie en die agressieô. 

Hoewel hij vond dat de maatschappelijke aandacht belangrijk was en ook zeker moest worden 

vastgehouden, was zijn angst dat het misschien erger wordt door er nog meer aandacht aan te 

geven. Ambulancezorg Nederland geeft aan dat de sector te veel wordt geassocieerd met agressie 

en geweld in plaats van met zorg. Daarom is de sector terughoudend in de media in het kader van 
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agressie en geweld en wordt nu gekozen voor een insteek om mensen te informeren over ambu-

lancezorg: het creëren van andere (en juiste) verwachtingen over de zorgverlening. 

 

Werkelijke omvang problemen onbekend 

Volgens iedereen in de drie ambulanceregioôs waar wij mee spraken komen agressie en geweld 

tegen ambulancewerkers niet zo vaak voor als je op basis van de maatschappelijke aandacht zou 

verwachten. Maar over de werkelijke omvang van de problemen in de ambulancezorg zijn de me-

ningen verdeeld: verschillende informatiebronnen komen tot verschillende schattingen. 

Uit het meest recente onderzoek onder 272 chauffeurs en verplegenden in de ambulancezorg 

(DSP-groep, 2011) bleek dat 79 procent  van hen in 2011 geconfronteerd was met één of meer 

vormen van agressie of geweld door een externe. Vaak ging het om verbaal geweld, maar in de 

helft van de gevallen ging het (daarnaast) om fysiek geweld. Als we dit percentage extrapoleren 

naar de hele beroepsgroep waar ruim 5.000 chauffeurs en verpleegkundigen werken, komen we tot 

de schatting dat circa 4.000 werknemers jaarlijks minimaal een keer met agressie en geweld wor-

den geconfronteerd. 

 

Interne registratie 

In de enquête gaf een kwart van de slachtoffers aan dat het voorval intern is geregistreerd, bijvoor-

beeld door de leidinggevende. Een kwart van alle slachtoffers is 1.000 en dat betekent dat er mini-

maal zoôn duizend incidenten intern zouden moeten zijn geregistreerd. Er is een landelijk registra-

tiesysteem voor agressie en geweld tegen ambulancepersoneel. In het sectorrapport over 2011 van 

de ambulancesector staat dat hierin 289 incidenten zijn geregistreerd.
9
 Dat zijn er beduidend min-

der dan de duizend registraties die hierboven op basis van slachtofferenquêtes werden geschat. Dit 

kan komen door een overschatting in de slachtofferenquêtes. Het geheugen van degenen die de 

vragenlijst invullen is niet altijd betrouwbaar: incidenten die langer dan een jaar geleden zijn ge-

beurd kunnen toch worden genoemd bij de vraag of het incident de afgelopen twaalf maanden 

gebeurde. 

 

Aangifte bij de politie 

Volgens de slachtofferenquête heeft elf procent van degenen die met agressie of geweld werden 

geconfronteerd hiervan aangifte bij de politie gedaan, wat zou betekenen dat er in 2011 circa 450 

aangiften door ambulancepersoneel zijn gedaan. Ook dat zijn er veel meer dan in de landelijke 

interne registratie staan. Hierbij kan sociaal wenselijk antwoordgedrag een rol hebben gespeeld: in 

enquêtes zullen mensen wellicht geneigd zijn om te zeggen dat ze ózoals het hoortô aangifte hebben 

gedaan. De aangiftebereidheid kan daardoor hoger lijken dan deze in werkelijkheid is. 

Er is echter nog een verklaring mogelijk voor het verschil tussen het grote aantal incidenten volgens 

enquêtes en het relatief kleine aantal incidenten in de interne registraties. Het is bekend dat niet elk 

slachtoffer elk incident intern laat registreren. Daardoor is het aantal slachtoffers in enquêtes vaak 

groter dan in interne registraties. Een tweede mogelijkheid is dat niet ieder incident dat op regionaal 

niveau wel intern is geregistreerd uiteindelijk in de landelijke database belandt. Dat de landelijke 

registratie gevoelig is voor dit soort registratie-effecten blijkt uit het feit dat het aantal registraties 

 
 
 

Noot 9  Ambulancezorg Nederland, Ambulances in-zicht, 2011. 
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jaarlijks sterk fluctueert: sterker dan het werkelijke aantal incidenten. Ten opzichte van 2010 is het 

aantal registraties gestegen met 69 procent: van 171 incidenten in 2010 naar 289 incidenten in 

2011. Deze groei bleek voor een groot deel afkomstig te zijn uit twee ambulanceregioôs. Dat laat 

zien dat registratie-effecten werkzaam moeten zijn geweest. Anders zou de stijging immers in het 

hele land zichtbaar moeten zijn. Dat dit onwaarschijnlijk is wordt ook door Ambulancezorg Neder-

land vermeld in het sectorrapport. Daarin staat dat de stijging niet betekent dat er meer agressie en 

geweld is gepleegd, maar dat er in 2011 beter is geregistreerd dan in 2010. Daar is ook flink in 

geïnvesteerd: er hebben in 2011 bijna tweehonderd opleidingsdagen over agressie en geweld 

plaatsgevonden en daarin werd onder andere aandacht besteed aan het belang van melding en 

registratie. Dat zou de toename van de registraties goed kunnen verklaren. Kortom: de registratie is 

een onderschatting van wat er werkelijk gebeurt, maar het verschil tussen het werkelijke aantal 

incidenten (zoals dat wordt gemeten in enquêtes) en het aantal registraties wordt kleiner. 

 

Aantal interne registraties gegroeid, aantal incidenten niet 

Dat er op straat inderdaad geen sprake is van een toename van agressie en geweld werd beves-

tigd in alle (groeps)gesprekken die wij voerden met medewerkers van ambulanceregioôs. Geen van 

de gesprekspartners had het idee dat er nu meer agressie en geweld wordt gepleegd dan twee jaar 

geleden. Sommigen geloven overigens dat agressie en geweld wel degelijk toenemen (óDe samen-

leving wordt steeds harderô), maar dat dit alleen speelt in de grote steden. Volgens een medewer-

ker van een ambulancevervoerder in een landelijk gebied waar wij mee spraken gebeuren er in zijn 

regio minder incidenten omdat er minder agressieve burgers zijn dan in de Randstad: óHet is hier 

het Wilde Westen nietô. Maar volgens een medewerker van een ambulancezorg in een grootstede-

lijk gebied is er geen verschil tussen landelijke en stedelijke gebieden als je corrigeert voor het 

verschil in aantal inwoners. Deze organisatie rijdt in grote en kleine gemeenten en per duizend 

inwoners is het aantal incidenten volgens hem gelijk. 

Een andere redenering die in de gesprekken vaak ter sprake kwam is dat het voornamelijk psychia-

trische patiënten en mensen met psychische problemen zouden zijn die voor het geweld verant-

woordelijk zijn. Een van de drie ambulanceregioôs waar wij mee spraken deed onderzoek naar de 

achterliggende oorzaken van agressie en geweld en concludeerde dat het inderdaad óvrij vaakô om 

psychiatrische patiënten ging. Volgens de mensen waar wij mee spraken doen veel ambulance-

werkers geen aangifte van geweld door psychiatrische patiënten: óOmgaan met agressieve psy-

chiatrische pati±nten valt binnen het professionele domeinô, aldus een van de ondervraagden. Maar 

een andere ondervraagde uit een andere regio nuanceert deze redenering: óOok die mensen weten 

vaak best wat ze doenô. Uit de cijfers van Ambulancezorg Nederland bleek in elk geval dat de psy-

chische gesteldheid van de patiënt slechts bij 16 procent van de geregistreerde incidenten een rol 

speelde. Het komt dus inderdaad voor dat psychiatrische problemen tot agressie en geweld leiden, 

maar de ruime meerderheid van de incidenten wordt door andere daders gepleegd. 

 

Alles overziend kan worden geconstateerd dat er verschillende schattingen mogelijk zijn voor het 

werkelijke aantal incidenten van agressie en geweld tegen ambulancepersoneel. Enquêteresultaten 

onder medewerkers komen uit op ongeveer vierduizend incidenten, duizend registraties en 450 

aangiften per jaar. De eigen landelijke registratie van Ambulancezorg Nederland vermeldt krap 

driehonderd incidenten. Hoe het ook zij: iedereen in de ambulancesector is van mening dat er ern-

stig geweld voorkomt en dat dit nooit mag worden geaccepteerd. Aan de andere kant waarschuwt 
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men ook voor het creëren van een hype: de problemen moeten niet groter worden gemaakt dan ze 

zijn. 

5.2 Eigen verantwoordelijkheid 

Ambulancediensten hebben een eigen verantwoordelijkheid om agressie en geweld aan te pakken. 

Tijdens dit onderzoek bleek dat de organisaties waar wij mee spraken inderdaad (ook) de hand in 

eigen boezem steken als het gaat om het tegengaan van agressie en geweld: óWij moeten meer 

volgens onze eigen protocollen gaan handelen en onze eigen hufterigheid moet wegô, aldus een 

gesprekspartner. Het besef dat medewerkers zelf een rol spelen in de escalatie van sommige inci-

denten is doorgedrongen tot de top van de geïnterviewde ambulanceorganisaties. Op de werkvloer 

blijkt dit al langer bekend.
10

 Zoals een chauffeur het verwoordde: óSommige collegaôs krijgen altijd 

gedoeô. Volgens deze chauffeur heeft dat vooral met ervaring te maken: óIk ben niet zo nerveus als 

iemand die nog niet zo lang in het vak zitô. Volgens hem is de oplossing dan ook eenvoudig: minder 

ervaren krachten moeten niet worden ingezet op risicoplekken of ïtijden of alleen als er een erva-

ren collega meegaat. 

Maar het aantal jaren ervaring is niet de enige factor die een rol speelt: het ligt ook aan de opstel-

ling en de uitstraling van de medewerker. Een andere ambulancewerker uit een andere regio zei 

hierover: óWe hebben een workshop gevolgd en sommige van onze mensen roepen gewoon meer 

agressie op dan anderen.ô In weer een andere regio is een analyse gemaakt van alle recente inci-

denten en ook daaruit bleek dat een kleine groep werknemers vaker met agressie en geweld wordt 

geconfronteerd dan de anderen. 

 

Good practice 

Het inzicht dat de medewerkers zelf een aandeel kunnen hebben in situaties die uit de hand lopen, 

leidt er toe dat door veel ambulanceorganisaties wordt gewerkt aan bewustwording, voorlichting en 

training van hun medewerkers. Landelijk is een imago-onderzoek gedaan naar ambulancezorg 

waaruit blijkt dat verwachtingenmanagement van omstanders agressie kan voorkomen. Als mensen 

niet weten dat een ambulance óeen ziekenhuis op wielen isô kunnen ze agressief worden als de 

patiënt niet meteen wordt vervoerd naar een ziekenhuis. In Amsterdam zijn formulieren, cursussen, 

protocollen en een systeem voor het melden van incidenten ontwikkeld. In de regio Drenthe is voor 

alle medewerkers informatie gebundeld over juridische bijstand bij incidenten en aansprakelijkheid. 

Deze ambulanceregio stelt ook een advocaat beschikbaar voor medewerkers die aangifte doen van 

agressie en geweld óom de werknemers te ontzorgen omdat ze het al moeilijk genoeg hebben na 

een incidentô. 

 

 

 
 
 

Noot 10  Dit bleek bijvoorbeeld ook al uit het onderzoek voor Veilige Publieke Taak naar cameraregistratie op ambu-

lances (DSP-groep, 2010). In de interviews met ambulancepersoneel werd bijvoorbeeld opgemerkt dat het óvaak de-

zelfde mensen zijn die de klappen krijgen´. 
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Daarnaast geven verschillende gesprekspartners uit verschillende ambulanceregioôs aan dat zij zelf 

de problemen niet moeten opzoeken of cre±ren: óWaarom staat onze tent midden tussen de feest-

vierders op een festivalterrein?ô vroeg ®®n van de ondervraagden zich af: óDat leidt natuurlijk on-

vermijdelijk tot duwen en trekken.ô Anderen waar wij mee spraken waren het hiermee eens: zoals 

een chauffeur uit een andere regio zei: óAls je stand-by staat bij rellen of grootschalige vechtpartij-

en, dan blijf je in zoôn situatie rijden. Niet stilstaan: als je stilstaat ben je een object geworden en 

gaan ze los op je wagenô. Bij grootschalige evenementen is het volgens deze chauffeur óinladen en 

wegwezenô. 

5.3 Politie 

Na deze bespreking van de omvang van het probleem en de eigen verantwoordelijkheid van de 

ambulanceregioôs gaan we in de rest van dit hoofdstuk in op de ervaringen van de ambulancezorg 

met de politie en het Openbaar Ministerie. Merken de ambulanceregioôs waar wij mee hebben ge-

sproken in de praktijk dat agressie en geweld eenduidig, snel en effectief worden afgehandeld door 

politie en Openbaar Ministerie? 

 

Strategische afspraken 

De Inspectie OOV (2011) constateerde een half jaar na invoering van de ELA dat geen van de 

twaalf onderzochte politiekorpsen specifieke afspraken met ambulancezorg had gemaakt. Er wer-

den wel ad hoc afspraken gemaakt tijdens het ómotorkapoverlegô op risicotijden en -plekken, zoals 

vrijdag- en zaterdagnacht in uitgaansgebieden. Ook boden de meeste politiekorpsen wel onder-

steuning bij de aanpak van agressie en geweld, maar het initiatief moest van de werkgevers uit de 

ambulancezorg zelf komen. Anderhalf jaar later is het beeld positiever. In twee van de drie ambu-

lanceregioôs waar wij mee spraken zijn op strategisch niveau afspraken gemaakt. In Amsterdam is 

de ambulancezorg een van de zes partijen (naast brandweer, openbaar vervoer en drie gemeente-

lijke organisatieonderdelen) waarmee een prestatiecontract is afgesloten in de ketenintensiverings-

regio. De ambulanceregio Midden Gelderland heeft in een protocol afspraken gemaakt met de 

korpschef, op basis van een handreiking van Ambulancezorg Nederland. Daarnaast zijn in deze 

regio afspraken gemaakt in de meldkamer voor als er een potentieel agressieve situatie wordt 

gemeld. In Drenthe zijn op strategisch niveau geen afspraken gemaakt tussen ambulance en poli-
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tie. Wel neemt de politie agressie en geweld tegen ambulancepersoneel ózeer serieusô, aldus een 

gesprekpartner daar. Ook in andere politiekorpsen zijn afspraken gemaakt met ambulancevervoer-

ders, zo blijkt uit de antwoorden die de politie gaf op de schriftelijke vragenlijst. 

 

Operationele afspraken 

Ook op operationeel niveau zijn er, voor zover dit op basis van de gesprekken in de drie regioôs kon 

worden vastgesteld, eigenlijk overal afspraken tussen politie en ambulance over optreden in risico-

volle situaties: óTijdens evenementen staat er op elke hoek van de ambulance een politiemanô, 

aldus een ondervraagde. In een andere regio is de afspraak gemaakt dat de politie altijd eerst ter 

plaatse moet zijn en dat de ambulance desnoods op de politie wacht. Deze afspraken zijn soms 

schriftelijk vastgelegd, maar vaak zijn het mondelinge afspraken tussen medewerkers op tactisch 

niveau die bijvoorbeeld per evenement worden gemaakt. Een geïnterviewde medewerker van Am-

bulance Amsterdam stelde voor om hier meer aandacht aan te besteden door ambulance en politie 

samen te laten trainen op agressie en geweld tijdens evenementen, zoals ambulanceregioôs ook 

samen met de brandweer trainen op bijvoorbeeld evacuaties. Tijdens trainingen blijkt of afspraken 

goed werken en of ze wellicht moeten worden aangepast en vastgelegd. 

 

Noodsituaties 

In noodsituaties reageert de politie snel op incidenten: óAls het misgaat druk ik op de noodknop en 

komen er drie politieautoôs met gierende banden aanô, aldus een van de ondervraagden. Toevalli-

gerwijs was in het weekend voordat we een interview hielden in Drenthe het eerste incident van het 

jaar 2012 gebeurd: de dader werd direct aangehouden en via snelrecht was het binnen een paar 

dagen ook al tot een veroordeling gekomen. Dit beeld dat de politie op operationeel niveau óer 

bovenop zitô werd bevestigd in elk van de drie onderzochte ambulanceregioôs. 

 

Aangifte buiten heterdaad 

Als er echter geen sprake is van acute nood en de ambulancewerker aangifte wil doen op een 

bureau, blijkt dat de politie niet altijd conform de ELA werkt. Volgens een ondervraagde is de erva-

ring met de politie als het uiteindelijk tot een aangifte komt óheel matig. ELA zegt ze niks: de afspra-

ken zijn vaak onbekend. Het is dus zeker geen warm bad waar het slachtoffer in terechtkomtô. Er 

zijn verschillen tussen politiemensen onderling, maar het maakt ook uit in welk korps een ambulan-

cewerker aangifte probeert te doen. Ambulance Amsterdam verzorgt ambulancezorg in drie ver-

schillende politiekorpsen en merkt op dat de medewerkers van de politieregio Amsterdam-

Amstelland gemiddeld beter op de hoogte zijn van ELA dan hun collegaôs in de twee andere korp-

sen waar zij ritten rijden. Dat laat zien dat de ELA wel degelijk kunnen doordringen tot op de werk-

vloer, maar dat dit niet vanzelf gaat als er op strategisch niveau afspraken worden gemaakt. Vooral 

de ketenintensiveringsregio heeft veel opgeleverd in de regio Amsterdam-Amstelland omdat de 

ambulancezorg daar vanaf het begin intensief betrokken werd bij het maken van afspraken met 

politie en justitie en er persoonlijke contacten konden ontstaan. 

Niet alleen de politie reageert wel eens terughoudend als het gaat om aangifte opnemen: ook de 

ambulancewerkers zelf doen dit niet altijd. Angst voor represailles werd door twee personen waar 

wij mee spraken genoemd als reden waarom sommige ambulancewerkers geen aangifte willen 

doen. Daarbij werd voorgesteld om anonieme aangifte mogelijk te maken. Aangifte doen als werk-

gever of domicilie kiezen op het werkadres lost het probleem niet op: óAls ik aangifte doe als werk-
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gever moet de werknemer toch met zijn naam en adres in de stukken. Dat is een knelpunt, omdat 

ze bang zijn voor een steen door de ruitô, aldus een werkgever. In een andere ambulanceregio 

heeft de leiding besloten om als proef een keer als organisatie aangifte te doen van het hinderen 

van hulpverlening waarbij de namen van de betrokken ambulancewerkers niet in het dossier ko-

men. Het is nog niet bekend of dit een acceptabele variant is voor politie en justitie, omdat de zaak 

net van start was gegaan ten tijde van dit onderzoek. In elk geval zou het volgens deze ambulance-

regio een goed idee zijn als belemmering van hulpverlening expliciet strafbaar zou worden gesteld. 

Politiefunctionarissen in hetzelfde korps ondersteunden die suggestie: óHet zou goed zijn als de 

regels die gelden voor het beletten of belemmeren van de politie ook voor andere hulpverleners 

zouden geldenô. Daarbij werd wel opgemerkt dat het niet eenvoudig zal zijn een heldere afbakening 

te maken van de beroepsgroepen waar het voor geldt (óWie zijn hulpverleners?ô) en voor de situa-

ties waarin zij zich mogen beroepen op dit wetsartikel (óWanneer zijn ze bezig met hulpverlening?ô). 

5.4 Openbaar Ministerie 

Voor veel ambulancemedewerkers is de politie ï letterlijk ï dichtbij, bijvoorbeeld door de samen-

werking in de veiligheidsregio. Daardoor is het een relatief makkelijk te bereiken partner voor over-

leg en afstemming op strategisch en operationeel niveau. Het Openbaar Ministerie is een keten-

partner die op grotere afstand staat. Zoals een ondervraagde uit de ambulancezorg het verwoord-

de: óMet het Openbaar Ministerie hebben we zelf geen contact, dat gaat via de advocaatô. 

Volgens het ambulancepersoneel waar wij mee spraken, zowel op de werkvloer als in de strategi-

sche top, is het van groot belang dat het Openbaar Ministerie zich realiseert hoeveel impact de 

rechterlijke macht heeft op de bereidheid om agressie en geweld aan te pakken. Een succesvolle 

veroordeling stimuleert de aangiftebereidheid meer dan de zoveelste folder voor de medewerkers. 

Maar andersom geldt dit ook: óEen sepot door onvoldoende bewijs klinkt hard door op de werkvloer, 

of het nou terecht is of nietô. Ambulancewerkers zijn geen juristen en zijn soms verbaasd over de ï

in sommige gevallen inderdaad zeer beknopteï brieven die door officieren van justitie worden ver-

zonden na afloop van een beoordeling van een aangifte. Een voorbeeld hoorden we van een am-

bulancechauffeur die een aantal gerichte vuistslagen en een kopstoot af wist te weren en daar 

vervolgens aangifte van deed. De politie nam de aangifte op en stuurde het dossier in naar het 

Openbaar Ministerie. Maar de officier van justitie die de zaak moest beoordelen kwam tot de be-

oordeling dat er geen strafbaar feit was gepleegd omdat poging tot mishandeling niet in het wet-

boek van strafrecht staat. Dit leidde tot veel onbegrip op de werkvloer: óAls iemand mondeling dreigt 

je een kopstoot te geven is dat strafbaar, maar als hij het daadwerkelijk doet en je weert het af dan 

is het niet strafbaar. Moet er dan eerst bloed vloeien?ô. Dit soort beoordelingen mogen overeen-

stemmen met de wet, maar volgens degenen waar wij mee spraken zou het Openbaar Ministerie 

zich bewuster moeten zijn van de impact van haar werk en meer toelichting moeten geven in de 

brieven waarmee dat soort zaken soms worden afgedaan. 

In een andere ambulanceregio verklaarde het Openbaar Ministerie een aantal zaken niet ontvanke-

lijk, wat tot veel onbegrip onder het personeel leidde. De ambulanceorganisatie diende daarop een 

klacht in bij het Openbaar Ministerie. Naar aanleiding daarvan werd een zaak die was blijven liggen 

alsnog opgepakt, wat uiteindelijk ook uitmondde in een veroordeling. Dat is op zich natuurlijk een 

positieve uitkomst, maar het feit dat de slachtoffers samen met hun werkgever er dus zelf achter-

aan moeten blijven jagen, is het beeld dat is blijven hangen. Eén van de ondervraagden deed ove-
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rigens de suggestie om veroordeelden hun taakstraf te laten uitvoeren bij de ambulancedienst zelf: 

óDan doen ze wat terug voor degenen die ze schade berokkend hebbenô. 

 

In elk geval is duidelijk dat de ambulanceregioôs waar wij mee spraken vinden dat de politie meer 

doet om hen tegemoet te komen dan het Openbaar Ministerie. Als werkgevers het initiatief nemen, 

lukt het vaak wel om in contact te komen met het Openbaar Ministerie maar andersom gebeurt dit 

zelden. De constatering van de Inspectie OOV twee jaar geleden dat beroepsgroepen zelf het 

initiatief tot samenwerking moeten nemen, geldt nu dus minder voor de politie, maar wel voor het 

Openbaar Ministerie. 
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6 Openbaar vervoer 

6.1 Omvang van het probleem 

Agressie en geweld in het openbaar vervoer staan al jaren hoog op de agenda vanwege een aantal 

ernstige incidenten en de maatschappelijke commotie die daar het gevolg van was. Het openbaar 

vervoer heeft vanaf het begin een prominente plek ingenomen in het Programma Veilige Publieke 

Taak. In 2009 is tijdens een spoedoverleg naar aanleiding van een aantal incidenten door de minis-

ters van BZK en van Verkeer en Waterstaat en de stads- en streekvervoerders, NS, vakbonden, 

politie, Openbaar Ministerie en provincies en stadsregioôs (de OV-autoriteiten) besloten de Taskfor-

ce Veiliger Openbaar Vervoer op te richten. Deze taskforce bouwde verder op het aanvalsplan 

Sociale Veiligheid Openbaar Vervoer uit 2002. 

 

Ernstige incidenten bepalen beeld 

De aanleiding voor de oprichting van de Taskforce in 2009 waren ernstige geweldsincidenten in 

Gouda, Arnhem, Tilburg, Purmerend, Amersfoort en Almere. Het beeld was dat de veiligheid in het 

openbaar vervoer in de voorliggende jaren weliswaar in het algemeen niet achteruit was gegaan, 

maar dat de incidenten wel ernstiger werden. Dit werd in het stuk zelf overigens ook meteen weer 

gerelativeerd: óHet algemene beeld dat incidenten ernstiger worden is niet te generaliseren en het 

is verschillend per vervoerder en vervoersmodaliteitô. 

 

Omvang werkelijke probleem onbekend 

Een probleem in dit soort discussies is de gebrekkige informatie over de werkelijke omvang van het 

probleem: óEen aantal jaren geleden is meerdere malen geprobeerd om op basis van de incident-

registraties een beeld te genereren per vervoerder, per OV-autoriteit en een overkoepelend lande-

lijk beeld. Deze pogingen zijn niet geluktô (Taskforce VOV, 2009). De belangrijkste oorzaken waren:  

¶ Interpretatieverschillen waardoor de wijze van registreren tussen vervoerders verschillend en 

onderling niet vergelijkbaar is, 

¶ Veel (lichtere) incidenten worden niet gemeld door werknemers, 

¶ Stedelijke vervoerders willen hun huidige systematiek niet wijzigen omdat anders continuïteit 

en vergelijkbaarheid van gegevens van voorgaande jaren verloren gaat. 

 

Het is daardoor niet mogelijk, zo luidde de conclusie van de Taskforce, een goed beeld te geven 

van de ontwikkelingen van de veiligheid in het openbaar vervoer. Ook in dit onderzoek bleek dat de 

NS, Connexxion en het GVB in Amsterdam elk hun eigen interne registraties hebben voor agressie 

en geweld. De interne registraties zijn, net als aangiftecijfers, afhankelijk van de bereidheid van de 

medewerkers om incidenten te melden. Die meldingsbereidheid is, behalve voor mishandeling, 

diefstal en vernieling, beperkt. In de interne registraties wordt niet (uniform) bijgehouden of er aan-

gifte van incidenten wordt gedaan. Dat maakt de eigen registraties ongeschikt om een schatting te 

geven van de omvang van het probleem of van het aantal incidenten waarvan aangifte wordt ge-

daan. 
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Slachtofferenquêtes zijn hiervoor beter geschikt, zij het dat ook deze informatiebron een aantal 

nadelen heeft, zoals selectiviteit van de respons, geheugeneffecten en sociaal wenselijke antwoor-

den. Een bijkomend probleem is dat er geen landelijk onderzoek is naar slachtofferschap van 

agressie en geweld onder alle werknemers in het openbaar vervoer. Voor het stads- en streekver-

voer en voor de NS afzonderlijk zijn echter wel cijfers beschikbaar. Deze worden hieronder bespro-

ken. 

 

Agressie en geweld in stads- en streekvervoer 

Volgens de meest recente personeelsmonitor in het stads- en streekvervoer
11

 werd zes procent 

van alle medewerkers slachtoffer van een mishandeling en werd 31 procent bedreigd. De bereid-

heid om deze incidenten intern te melden is hoog: 92 procent bij mishandeling en 63 procent bij 

bedreiging. Hoeveel procent van de incidenten wordt gemeld of aangegeven bij de politie vermeldt 

het onderzoek niet. Dat betekent dat het onmogelijk is een indicatie te geven van het aantal inci-

denten dat bij de politie bekend zou moeten zijn. Door de slachtofferpercentages en meldingsbe-

reidheid te óvertalenô naar alle 23.000 werknemers in het stads- en streekvervoer, kan echter wel 

een schatting worden gegeven van het aantal intern geregistreerde bedreigingen en mishandelin-

gen in het stads- en streekvervoer, te weten 5.800. 

Volgens de woordvoerder van het GVB (de stadsvervoerder in de regio Amsterdam) registreren zij 

intern tweeduizend incidenten per jaar, maar deze omvatten niet alleen bedreigingen en mishande-

lingen, maar ook andere voorvallen. Het blijkt ook dat naarmate de meldingsbereidheid toeneemt, 

het aandeel van bijvoorbeeld jeugdoverlast in de cijfers groeit. De meldingsbereidheid voor mis-

handelingen is zeer hoog volgens de personeelsmonitor van het GVB: 97 procent. Bij bedreiging 

(56%) en hinderen/lastigvallen (38%) liggen de percentages lager. De hoge meldingsbereidheid 

vertaalt zich echter (nog) niet in een hoge aangiftebereidheid: jaarlijks wordt er door personeelsle-

den van het GVB zestig tot tachtig keer aangifte gedaan bij de politie op een totaal van 2.000 inci-

denten. Volgens de woordvoerder van het GVB waar wij mee spraken zijn dit de meest ernstige 

incidenten en vrijwel alleen maar overtredingen van het Wetboek van Strafrecht en niet van de Wet 

personenvervoer of het Besluit personenvervoer. Hoe dan ook: ongeveer drie tot vier procent van 

alle intern geregistreerde incidenten leidt tot een aangifte. Als we deze ósleutelô toepassen op het 

hierboven vermelde aantal incidenten in het hele stads- en streekvervoer, komen we tot een schat-

ting van circa driehonderd aangiften van mishandeling en bedreiging per jaar uit het stads- en 

streekvervoer.
12

 

 

Agressie en geweld bij NS 

Bij de NS werd 93 procent van het treinpersoneel in 2010 geconfronteerd met agressie of geweld 

door een reiziger (DSP-groep, 2011). Dit was het hoogste percentage binnen de vijftien onderzoch-

 
 
 

Noot 11  Deze personeelsmonitor is gebaseerd op een vragenlijst die is ingevuld door bijna vierduizend van de in 

totaal 23.000 werknemers in het stadsvervoer in de vier grote steden (GVB, HTM, RET, GVU) en in het streekvervoer 

(Arriva, Connexxion, Hermes, Breng (Novio), QBuzz, Syntus en Veolia (KpVV, 2011). 

Noot 12  Waarschijnlijk ligt het werkelijke aantal hoger: de schatting van de aangiftebereidheid (3 tot 4%) is namelijk 

gebaseerd op alle voorvallen, terwijl de aangiftebereidheid waarschijnlijk hoger is voor bedreiging en mishandeling (en 

dat zijn de twee incidenttypen waar de schatting van het aantal incidenten op is gebaseerd). Hoeveel hoger het werke-

lijke aantal aangiften is kan niet met de beschikbare cijfers worden bepaald, omdat in de Personeelsmonitor niet is 

gevraagd of het incident is gemeld/aangegeven bij de politie. 
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te beroepsgroepen. Maar er was wel sprake van een verbetering ten opzichte van vier jaar eerder, 

toen nog 98 procent van het rijdende personeel nog met agressie of geweld te maken kreeg. In 

totaal wordt volgens de ondervraagde werknemers 46 procent van alle incidenten gemeld bij een 

leidinggevende en wordt 16 procent van alle incidenten aangegeven bij de politie. Vertaald naar het 

aantal werknemers van bijna 5.800 komen we tot een schatting van minimaal 850 aangiften per 

jaar. Uit het interview dat wij hadden met de schadebemiddelaar van de NS die inzicht heeft in de 

interne registratie van de NS zijn er in 2011 in totaal 550 aangiften gedaan. Het is echter bekend 

dat niet alle aangiften worden geregistreerd. Net als bij het GVB wordt het ógatô tussen wat er wer-

kelijk gebeurt en wat er in de interne registratie terechtkomt jaarlijks kleiner. Dat blijkt uit het feit dat 

er jaarlijks tien procent meer aangiften in het systeem belanden, terwijl het werkelijke aantal inci-

denten volgens slachtofferenquêtes daalt. De jaarlijkse stijging in het aantal interne registraties 

betekent dus niet dat het aantal incidenten toeneemt, maar dat de interne meldingsbereidheid toe-

neemt. 

 

Good practice 

De NS werkt hard aan het verhogen van het aantal aangiften: na elk incident moet door het slacht-

offer en zijn leidinggevende een formulier (ómelding bedrijfs ongevalô) worden ingevuld dat in een 

centraal registratiesysteem wordt ingevoerd. Per incident wordt vermeld of er aangifte is gedaan. 

Als dat niet is gebeurd, belt de schadebemiddelaar van de NS met de leidinggevende om te vragen 

naar de redenen en soms komt het dan alsnog tot een aangifte. Volgens de NS werkt het stimule-

ren van meldingen en aangiften op deze manier goed: óAls je je extra inspant als werkgever, doen 

mensen vaker aangifteô. 

 

Kortom: harde cijfers over agressie en geweld in het openbaar vervoer zijn er niet. Op basis van 

een aantal werknemers van circa 29.000 en een slachtofferpercentage dat in enquêtes wordt ge-

vonden, komen we tot een schatting van 14.000 werknemers die jaarlijks met agressie en geweld 

worden geconfronteerd. Daarvan worden er ï wederom geschat op basis van enquêtes ï ongeveer 

8.000 incidenten in interne registraties opgenomen en worden er circa duizend aangegeven bij de 

politie. Op basis van interne registraties van de vervoerders zelf komen we tot een veel lager aantal 

aangiften bij de politie, maar het is bekend ï zoals blijkt uit het voorbeeld van de NS ï dat niet elk 

voorval waarvan aangifte wordt gedaan ook als zodanig in de interne registratie belandt. 

In elk geval is het duidelijk dat verreweg de meeste incidenten niet tot een aangifte leiden. Dit werd 

twee jaar geleden ook geconstateerd in het onderzoek van de Inspectie OOV naar de Eenduidige 

Landelijke Afspraken: óWerknemers en werkgevers doen niet altijd aangifte van agressie en ge-

weld. Bij zware incidenten wordt over het algemeen wel aangifte gedaan. Een van de organisaties 

zegt dat verbale bedreiging wel door buschauffeurs en boaôs wordt doorgegeven aan de organisa-

tie, maar dat daar geen aangifte van wordt gedaan.ô 

6.2 Eigen verantwoordelijkheid 

Net als in de ambulancezorg hebben OV-bedrijven een eigen verantwoordelijkheid voor het tegen-

gaan van agressie en geweld tegen hun medewerkers. In de (groeps)gesprekken werd duidelijk dat 

hier de afgelopen jaren veel in is geïnvesteerd. Preventie krijgt globaal gesproken op twee manie-

ren aandacht in het openbaar vervoer: door technische oplossingen en door aan de oorzaken van 
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de problemen te werken. De technische preventie bestaat voornamelijk uit het installeren van 

noodknoppen, camerabewaking en communicatiesystemen. Een aantal van deze maatregelen is 

geformuleerd door de Taskforce Veiliger Openbaar Vervoer (2009) die 16 maatregelen heeft aan-

bevolen. In een convenant voor het stads- en streekvervoer is onlangs afgesproken dat sociale 

veiligheid uit de concurrentie zal worden gehaald in gebieden waar een basisnorm voor de sociale 

veiligheid in de concessie wordt afgesproken. 

Daarnaast wordt er op allerlei manieren gewerkt aan het wegnemen van de oorzaken van agressie 

en geweld. Voorlichting is een belangrijk onderdeel daarvan: in de interne publicaties voor hun 

personeel besteden de grote vervoerders regelmatig aandacht aan agressie en geweld en wat je 

ertegen kunt doen. Een voorbeeld is het artikel in Connexxion Jaarmagazine ô11 Onder weg waarin 

het verhaal staat van een buschauffeur uit Almere die slachtoffer werd van een gewapende overval. 

 

Good practice 

Externe communicatie om te werken aan bewustwording en preventie is een speerpunt bij het GVB 

in Amsterdam. Dit bedrijf geeft bijvoorbeeld voorlichting aan leerlingen in brugklassen en bereikt 

daarmee jaarlijks tweeduizend kinderen. Er is ook een stripboek voor kinderen gemaakt en er wordt 

in de ketenintensiveringsregio Amsterdam-Amstelland een voorlichtingsfilm over Veilige Publieke 

Taak gemaakt waarin een aantal partners, waaronder het GVB, aan het woord komen. Daarnaast 

maakte het bedrijf een folder (op zakformaat) voor hun werknemers over aangifte, waarin wordt 

uitgelegd waarom het zin heeft om aangifte te doen, welke informatie voor de politie van belang is, 

wat domiciliekeuze inhoudt en dat de aangifte moet worden geoormerkt: óBenadruk dat je een pu-

blieke functie uitoefent, de politie noteert de code VPT (Veilige Publieke Taak) op je proces ver-

baalô. 
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Het GVB geeft aan dat zij de kosten van dit soort maatregelen zelf dragen, maar dat zij niet de 

regie over het hele proces kunnen voeren. óAlles moet goed gaan: melding, aangifte, opsporing, 

vervolging en veroordeling. De eerste stappen hebben wij gezet, maar voor de laatste zijn we van 

onze partners afhankelijk.ô 

Ook de opstelling van de eigen medewerkers krijgt aandacht. Een geïnterviewde vertelde ons dat 

de bejegening van reizigers door het eigen personeel soms intimiderend kan zijn: óSommigen, 

meestal de stevige types, zeggen dat ze nooit problemen hebbenô. Uit een ander bedrijf hoorden 

we: óDe rol van de werknemer krijgt nu meer aandacht: er zijn veelplegers onder onze klanten, 

maar er zijn ook veeloverkomers onder ons personeel. Als de verschillen tussen de medewerkers 

in een team te groot worden, gaan we daar in de functioneringsgesprekken zeker op in.ô 

De samenwerking met de politie en het Openbaar Ministerie heeft voor de openbaar vervoerders 

ook een educatieve component als er informatie wordt teruggekoppeld: óOnze mensen krijgen re-

gelmatig te maken met agressie en geweld door klanten die volledig door het lint gaan. In dat geval 

moeten politie en het OM snel en stevig optreden. Maar we moeten ook eerlijk zijn over onze eigen 

rol: het is soms niet fraai wat een deel van onze eigen mensen doetô. De politie kan bijvoorbeeld op 

basis van camerabeelden die de politie wel mag zien maar de werkgever niet, terugkoppelen wat 

de rol van de medewerker in de escalatie van het conflict was. Die informatie kan leiden tot aan-

passing van de trainingen die worden gegeven voor het omgaan met agressie. Zo komt een wis-

selwerking op gang tussen het strafrechtsysteem en de preventieve maatregelen die door de be-

drijven zelf worden getroffen. 

6.3 Politie 

In het onderzoek van de Inspectie OOV in 2010 werd nog geconstateerd dat er veel misverstanden 

bestaan tussen politiemensen en boaôs in het openbaar vervoer. De politie bleek niet altijd goed op 

de hoogte te zijn van de wet- en regelgeving in het openbaar vervoer. Het kwam daardoor regelma-

tig voor dat een toezichthouder in het openbaar vervoer assistentie vroeg aan de politie bij een 

aanhouding, maar dat de politie na aankomst van oordeel was dat er niets strafbaars was gebeurd. 

Dat leidde ertoe dat tenminste een van de boaôs waar toen mee is gesproken geen passagiers 

meer aanhield. 

Op dit moment is het beeld aanzienlijk positiever: in alle gesprekken met medewerkers in het open-

baar vervoer hoorden we dat de politie de gemaakte afspraken nakomt. Politie en boaôs van de 

vervoersbedrijven werken steeds vaker in gezamenlijke acties samen en leren op die manier veel 

van elkaar.  De politie leert de bijzonderheden van het openbaar vervoer kennen en de boaôs leren 

over het strafrecht en de bewijsbaarheid van zaken. 

De slachtoffers van agressie en geweld in het openbaar vervoer waar wij mee spraken konden bij 

de politie aangifte doen van het incident. Sterker nog: de politie had in een bepaalde zaak de ver-

dachte al aangehouden en ving het slachtoffer op het bureau eerst op waarna de aangifte werd 

opgenomen. Deze ówarme ontvangstô werd zeer op prijs gesteld door het slachtoffer. 

Bij ingewikkelde zaken kost het opnemen van een aangifte veel tijd, maar bij eenvoudige zaken valt 

dat mee volgens de meeste gesprekspartners in het openbaar vervoer. óHet kost twee of drie uur 

als je zomaar een politiebureau binnenloopt. Maar als je een afspraak maakt kost het een half uurô, 

aldus een medewerker van de NS. 
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Good practice 

Het GVB in Amsterdam is positief over de samenwerking met de politie en het Openbaar Ministerie, 

met name in het kader van de ketenintensiveringsregio. Er is regelmatig overleg óover afzonderlijke 

casussen, maar ook over bredere kennisdelingô. De politie geeft hier ook echt prioriteit aan veilig-

heid in het openbaar vervoer, zoals bleek toen een tramconducteur na een dienst naar een politie-

bureau ging om aangifte te doen. In eerste instantie liet de politie weten geen tijd te hebben meteen 

een aangifte op te nemen, maar toen de werknemer meldde dat hij tramconducteur was en dat hij 

een publieke functie uitoefende, zei de politieagent: óGa zitten: hier máák ik tijd voorô. Ook in een 

andere regio hoorden we dat de politie ï ook als het werktechnisch niet goed uitkomt ï tijd vrij-

maakt voor het opnemen van aangiften: óAlles laten vallen om ze te helpen jongens!ô. Dat soort 

positieve ervaringen zijn belangrijk omdat de slachtoffers dit met hun collegaôs delen wat weer een 

positief effect heeft op de aangiftebereidheid van anderen. 

 

Knelpunten in de samenwerking tussen openbaar vervoer en politie zijn er ook. Ten eerste domici-

liekeuze: bij elk van de drie openbaar vervoer bedrijven waar wij mee spraken is het standaard dat 

de werknemer bij een aangifte domicilie kiest op het adres van de werkgever, waardoor het privé-

adres niet in het proces-verbaal terechtkomt. De vervoerders weten echter dat dit niet hetzelfde is 

als een volledig anonieme aangifte. Daarom zijn ze voorstander van het invoeren van de mogelijk-

heid om echt anoniem aangifte te doen. Dat de rechter ï als het tot een zaak komt ï moet kunnen 

nagaan wie de verklaring heeft afgelegd en van het slachtoffer zelf moet kunnen horen wat er pre-

cies is gebeurd, begrijpt iedereen wel. Maar waarom de persoonsgegevens in het dossier moeten 

komen dat ook door de verdediging kan worden ingezien begrijpt niet iedereen. 

Ook is er bij sommigen wat verwarring over domiciliekeuze omdat dit soms (vooral door mensen 

die niet juridisch geschoold zijn) wordt gepresenteerd als een vorm van anonieme aangifte, terwijl 

het dat in werkelijkheid niet is. De naam van de aangever komt gewoon in het dossier te staan. Er 

zijn volgens degenen in het openbaar vervoer waar wij mee spraken werknemers die de garantie 

willen krijgen dat de verdachte (of zijn advocaat) hun gegevens nooit te zien krijgt. Domicilie kiezen 

op het werkadres lost dit probleem niet op en daarom pleit een deel van de ondervraagden in het 

openbaar vervoer voor de invoering van een daadwerkelijk anonieme aangifte. 

Een detail dat speelt bij de NS is dat hun adres een postbusnummer is. De politie blijkt dat niet te 

accepteren als domiciliekeuze, maar de NS is niet van plan dit te veranderen en vindt het ook on-

begrijpelijk dat een postbus niet in het systeem van de politie past: óHet is toch duidelijk dat het 

geen woonadres is , maar een werkadres? Wat maakt het dan uit of het een postbusnummer is: wij 

gaan onze procedures en visitekaartjes echt niet allemaal aanpassen.ô 

Een tweede knelpunt tussen openbaar vervoerders en de politie is de informatievoorziening over de 

voortgang van de (straf)zaak na het doen van aangifte. Dit was al een knelpunt in het onderzoek 

door de Inspectie OOV van anderhalf jaar geleden en er blijkt nog geen verbetering in te zijn opge-

treden. Vooral bij de NS is het een probleem dat er regelmatig ózaken van de radarô verdwijnen 

omdat de NS alleen iets terug hoort van het Openbaar Ministerie als het tot strafvervolging komt. 

Van de politie krijgt de NS nooit een terugkoppeling, terwijl dat in principe mogelijk is: óEr zijn af-

spraken gemaakt over privacybescherming en de politie wil het veranderen, maar kennelijk komt 

het toch niet van de grondô, aldus de NS. Vooral het feit dat bijna twee jaar geleden precies dezelf-

de opmerkingen werden gemaakt biedt weinig hoop op verbeteringen op de korte termijn. 
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6.4 Openbaar Ministerie 

Net als bij de politie blijkt het bij de samenwerking tussen openbaar vervoer en het Openbaar Minis-

terie vooral te gaan om persoonlijk contact op lokaal niveau. Hierdoor zijn er grote verschillen zicht-

baar in het land: óJe bent afhankelijk van personen, vooral bij het OM en de rechtersô, aldus een van 

de ondervraagden in het openbaar vervoer. óIn één geval hoorden we pas na zes maanden dat er 

informatie ontbrak aan een proces verbaal. Waarom niet meteen of desnoods na een paar weken?ô 

Elders in het land blijkt dit probleem opgelost te zijn door de parketsecretaris een kwaliteitscontrole 

uit te laten voeren op alle dossiers voordat ze naar het Openbaar Ministerie worden gezonden. Dat 

heeft veel winst opgeleverd: steeds minder dossiers worden teruggestuurd. 

Het is voor de werknemers in het openbaar vervoer van het grootste belang dat er in de strafrecht-

keten concrete resultaten worden geboekt. Net als bij de ambulancezorg hoorden we dat de beoor-

delingen van het Openbaar Ministerie en uitspraken van rechters een enorme impact hebben op de 

werkvloer: óAls de dader snel voor de rechter komt is dat enorm motiverend. Het is een grote steun 

in de rugô. 

 

Good practice 

Bij het GVB worden inmiddels zoals gezegd jaarlijks 60 tot 80 aangiften gedaan en dat betekent dat 

er elke maand wel een bericht kan worden geplaatst op het intranet waarin staat hoe het met de 

rechtszaken is gegaan: óEen extra folder werkt niet meer: iedereen kent de slogans over melden uit 

zijn hoofd. Maar als een uitspraak van een rechter laat zien dat er na een aangifte een zaak is 

opgestart waarna de dader het echt voelde, werkt dat heel motiverendô. Themazittingen en cluste-

ring van zaken levert ook veel positieve aandacht op: óAls er vijf zaken uit het openbaar vervoer 

tegelijk worden behandeld door een rechter gaat onze directeur mee en sturen we ook een persbe-

richt over de afloop naar buitenô, aldus het GVB. Het gaat er volgens deze persoon om dat werk-

nemers zich realiseren dat het systeem werkt: óDoe daarom liever vijf zaken goed, dan twintig voor 

de helftô. 

 

Op het operationele niveau blijkt dat werknemers geen zicht hebben op de opsporing en vervolging 

van hun zaken. Het zou helpen als er iemand in het bedrijf inzage krijgt in de voortgang van alle 

zaken om hierover te kunnen communiceren met de rest van het personeel. Vooral als een aange-

ver niet voor domicilie kiest hoort de casemanager niet hoe de zaak verloopt en kan de zaak dus 

kwijt raken. Dit probleem werd genoemd door zowel de NS als het GVB. Een soort aangiftevolgsys-

teem zou hiervoor ideaal zijn: óIk hoorde dat ondernemers zoôn systeem hebben. Wat zou ik dat 

graag hebben!ô, aldus het GVB. 

Een slachtoffer van een mishandeling vertelde ons dat de eerste opvang na een gewelddadig inci-

dent door de politie heel goed was, maar dat ze toch een kater aan de hele affaire had overgehou-

den: óWaarom duurt het twee jaar voor zo iemand zijn straf krijgt? Hij had al meer op zijn kerfstok 

en heeft in de tijd tussen de eerste zitting en de uiteindelijke veroordeling nog meer geweld ge-

pleegd. Hij ging uiteindelijk een jaar de cel in. Waarom kan dat niet meteen als het zo duidelijk is 

dat deze meneer totaal niet deugt en een gevaar voor de samenleving is?ô 

Een slachtoffer uit het openbaar vervoer vertelde ons ook dat het haar verbaasde dat er geen pers-

bericht over haar zaak naar buiten was gebracht. De zaak werd behandeld op een themazitting en 

de dader werd (overigens anderhalf jaar na het incident) veroordeeld tot drie maanden gevangenis-






























































































































